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פרק ראשון.

 יצירת בעיית הפליטים.



1.1	יצירת בעיית הפליטים. (*1)



הפלשטינים המקומיים התנגדו מתמיד לעליית היהודים לארץ. במקום אחר הבאתי את יצירת הסכסוך הערבי היהודי מראשית ימי הציונות.(*2) כאן אעבור על הנושא במהרה ואתרכז בתקופה של מלחמת העצמאות. אז נולדה בעיית הפליטים. מסיבה זאת החזרה שלי תהיה קצרה. אדון ביתר הרחבה במלחמת העצמאות, מאחר ואז נולדה בעיית הפליטים. 

בעיית הסכסוך הערבי יהודי הייתה קיימת מזמן. תופעת יצירת הפליטים שנוצרה במלחמת העצמאות , הוסיפה לה. היום אין ספק שהיא אחת הבעיות הרציניות ביותר המפרידות בין שני הצדדים.

 במלחמת זו עזבו ערבים רבים את הארץ ועברו לארצות אחרות. מנהיגים יהודים שמו לב לעובדה שיהודים רבים עזבו את מדינות ערב ובאו לארץ. גם הם לא לקחו רכושם ויצאו בצורה פתאומית. במלים אחרות ערבים רבים עזבו את הארץ ועברו לארצות ערב ולעומת זאת יהודים רבים עזבו את מדינות ערב והתיישבו בארץ. לדעתם ,היה מעין טרנספר טבעי. 

	היהודים אשר באו מארצות ערב הסתדרו בצורה מסוימת בקרב התושבים היהודים אשר קדמו להם. לא כן קרה לגבי מרבית הפליטים הערבים שיצאו את הארץ. נתחיל את דיוננו בשאלת היווצרות בעיית הפליטים הערבים.

	כתוצאה ממלחמת העצמאות עזבו את ישראל בתקופה אשר בין דצמבר 1947 ועד לספטמבר 1949 750,000 פלשטינים, והפכו לפליטים. יש מקומות אחרים המזכירים מספרים אחרים. בהתאם לשלטונות המנדט האוכלוסייה הערבית כולה הסתכמה לפני מלחמת העצמאות ב 1,234,000 נפש. לא כולם עזבו את הארץ. חלקם נשארו בה , נניח 350,000 איש. בדרך זאת אנו מגיעים למספר פליטים קצת יותר גדול.

 המספר המדויק של הפליטים שעזו איננו קובע ביותר. הדבר הקובע הוא שבהמשך הזמנים ערבים אשר היו קשורים איך שהוא למדינת פלשטין ראו עצמם בתור פלשטינים ובימינו מספרם של אלה מסתכם בארבע מיליונים בערך.



1.2	הרקע. (*3)



	היהודים היו קשורים תמיד לארץ, וחזרו אליה בכל הזמנים. עם הפעולות האנטישמיות באירופה נוצרה תנועה מוגברת לעבר ציון. אפשר לראות את ראשיתה של הציונות בכתבים של משה הס, יהודה אלקלעי, צבי-הירש קלישר ובינימין זאב הרצל. היא נגרמה במידה רבה על ידי הרדיפות של היהודים אשר ברוסיה בשנות ה 80 של המאה התשע עשרה,  ונמשכה עקב האנטישמיות הכללית , בכל מקום שהוא.  בארץ נוצרו חיכוכים בין יהודים לערבים הסמוכים.

	מלחמת העולם הראשונה ראתה ב 1917 את מתן הצהרת בלפור. לאחר המלחמה, בריטניה קיבלה מנדט על ארץ ישראל עם הוראה מצורפת שהיא תקים בארץ את הבית הלאומי היהודי. מצד שני, הערבים האמינו שבריטניה התחייבה גם כלפי הערבים.  בין שתי ההתחייבויות הייתה סתירה. התוצאה היא שלא היה מנוס מהתנגשות בין שני אלה. היה תהליך איטי ורצוף של התעוררות ערבי ארץ ישראל. הערבים קיימו פרעות בישוב היהודי. היו כאלה ב 1920-21, ב 1929 ובין השנים 1936-39.

	בשנת 1939 בריטניה הוציאה את הספר הלבן, לפיו עליית היהודים לארץ ישראל נחסמה. לאחר המלחמה עלתה בה ממשלת פועלים, ובניגוד למצופה, החלו פעולות הגבלת עליית היהודים . יצא ספר לבן חדש, אשר הגביל את עליית היהודים וגם את עניין מכירת הקרקעות להם. היהודים התנגדו להחלטות השלטון הבריטי, ובמאבק נפלו גם בריטים. שר החוץ הבריטי בבין, אמר שנמאס לו ובריטניה תנטוש את הארץ.

נשלחה וועדת או"מ  לארץ ישראל Unscop. וועדה זאת המליצה על חלוקת הארץ לשתי מדינות. ב 29 בנובמבר, 1947, נתקלה באו"מ החלטה על הקמת שתי המדינות, ברוב של 33 קולות נגד 13 ו 10 נמנעים. החלטה זאת נתקבלה ברוב הגדול משני שלישים. בן גוריון הסכים לה ולאחר עזיבת האנגלים הכריז ב 15 במאי 1948 על הקמת המדינה היהודית בארץ, היא ישראל. 

בשטח המנדט התגוררו כאמור כ  1.1 מיליון מוסלמים,  ו 134,000 נוצרים ואחרים. כ שליש מהם גרו בעיר. גרו בעיר כ 260,000 מוסלמים ו 110,000 נוצרים. היו כ 17 ערים ועיירות בהם גרו רק ערבים. התקציבים של הערים הערביות היה קטן. תקציב יפו למשל ב 1942 היה 90,960 ל"י. העיר מנתב 80,000 נפש. תקציב תל-אביב בת 200,000 תושב, באותה שנה היה של 779,589 לא"י. לפי התוכנית היו צריכים להיות במדינה היהודית כ 60% אחוז יהודים. היתר היו צפויים להיות ערבים.





1.3	הגל הראשון: יציאת הערבים בין דצמבר 1947 למרס 1948  (*4)



	החלטת עצרת האו"ם מ 29 בנובמבר 1947 על הכרזת שתי מדינות גרמה כבר למחרת להתקפות ערביות. כבר  ב 2 בדצמבר הסתער אספסוף ערבי על המרכז המסחר היהודי בירושלים. היו התקפות על התנועה בכבישים והיהודים הגיבו בצעדי הגנה.  בינואר 1948 החלו מתנדבים ערבים מחו"ל להסתנן לארץ ו ב 9 בינואר הייתה התקפה על כפר סולד.  לאחר זאת היו התקפות על כפר אוריה ב 11 בינואר  ועל גוש עציון ב 14 בחודש. 

בשלב זה מדיניות ההגנה הייתה  של התגוננות. היהודים ציפו לכך שהאנגלים, אשר עדיין שלטו בארץ, יטפלו בעניינים.  הערבים הפריעו לתנועה בכביש מתוך כפריהם. הם תקפו את התנועה בכביש. ערכו מעשי טרור ורצחו סיירים של ההגנה. ב9 בחודש ינואר 1948 למשל, רצחו 11 איש. הרמ"א של ההגנה, ישראל גלילי, הודיע על כך שהם מנהלים מלחמה. במלחמה זו 'ההגנה' הייתה עדיין בשלב ההגנה.

מעשי האיבה גרמו לתחילת יציאת האוכלוסייה הערבית מן הארץ. גם יהודים אחדים שהיו בשכונות מעורבות, עזבו את מקומם. ב 4 בינואר, 1948, יצאו 250 משפחות יהודיות בחיפה משכונת חליסה המעורבת. פעולת הלחימה בוצעה בעיקרה על ירי צלפים.

 נערכו ניסיונות לפייס בין הערבים לשכניהם היהודים אבל החוסיינים לחצו למניעת כל ניסיון כזה. הערבים היו רגילים ללכת למקום הטוב ביותר, ורבים עזבו, תוך מחשבה שיוכלו לחזור יותר מאוחר כאשר יהיה טוב יותר. לפי דוחות ההגנה ברחו במשך חודש דצמבר בלבד כ 30,000 מן הארץ. הבריחה החלה עם אנשי הצמרת ועם האוכלוסייה העשירה. אלה לא דאגו כל כך לאוכלוסייה הפשוטה.

בחיפה התקיימה ב 19 בינואר ישיבה של הוועדה הלאומית של ערבי חיפה. אנשי הוועדה היו סבורים שהאינטרס של הערבים הוא לקיים שקט בחיפה . הבישוף ג'ורג' חכים ואיש הדת המוסלמי שיח' עבד אל רחמן נשלחו לאמין אל חוסייני שישב בזמן המלחמה בהליופוליס שבמצרים. המשלחת לא השיגה דבר ואנשי המופתי סירבו לסמוך ידם על הפסקת אש. ממקומו בחו"ל, המופתי יעץ להוציא את הנשים והילדים משטחי הסכנה כדי להפחית את מספר הנפגעים.

הצטרפו לקרב לוחמים אי סדירים מחוץ לארץ שהתנדבו למען אחיהם. בחיפה אלה הוסיפו לפעול מבלי שתהיה עליהם מרות כלשהי. בין אנשי הועדה הערבית היה גם ויקטור חאיט  שהודיע לעורך דין סלומון שממנו שמעתי את הדברים ,שהם מנסים להרגיע את ערבי העיר.  הלא סדירים לא שיתפו פעולה. 

היו ניסיונות לשמור על שלום שבהם שיחק תפקיד הארכיבישוף חכים. ב 30 במארס ,אבא חושי ויוסף אלמוגי נסעו לבן גוריון להביא את ההצעות . הדבר שהדריך את הערבים היה כנראה המארב מ 17 במארס על שיירת הנשק שנשלח אל הערבים מחיפה. ,  נהרג בו גם מפקד הכוחות הלא סדירים ,מחמד אבן חמד אל חוניתה.

מסתבר שהראשונים שעזבו את חיפה היו הנוצרים אשר בודי נסנס ובכרמל הישן. חברי הוועדה גם כן עזבו ברובם. לפי דו"ח של ההגנה מ 28 במרס, נטשו את העיר 11 מתוך 15 חברי הוועדה. לא הייתה אפשרות מוסרית לעמוד על אי עזיבת העיר. בזמן הקרבות ולאחר אלה לא היה מי שיעמוד בפני העזיבה ההמונית של ערבי העיר בחיפה. מקרב 70,000 תושבים  נשארו רק חלק .

בעיר יפו ישבו בפרוץ המלחמה כ 70,000 ערבים. המאבק בין הערבים ללוחמי ההגנה וארגוני הפורשים גרמו לכך שרבים מן התושבים ברחו.  ללוחמים שבאו מבחוץ לא היה מזון מספיק. ראש העירייה יוסוף היכל נסע לקאהיר בראשית דצמבר כדי להשפיע על הליגה הערבית שתסכים לשביתת נשק.

 האקטיביסטים בעיר המשיכו לתמוך במלחמה. ראש העיר ניסה לחתום על הסכם עם ההגנה אך מפקד הכוחות הלא סדירים עבד- אל-והאב אל שהייני לא הניח לו.  ההגנה גם כן לא התלהבה מהרעיון, משום שהייתה סברה שהערבים יוכרעו בעיר בסופו של דבר. חברי ההגנה סברו גם שחתימת הסכם שביתת נשק עם מנהיגי העיר הערבים, לא יגרור גם להפסקת אש מצד הלא סדירים.

הפרדסנים היהודים והערבים כאחד ערכו ניסיונות למנוע התנקשויות בפרדסים ולאפשר את יצוא התפוזים דרך נמל יפו. דיין היה למען המשך המאבק באזור הפרדסים ואשכול  (לוי שקולניק) היה למען שקט בשלושת חודשי הקטיף. במשך התקופה ינואר- מרס ההגנה צמצמה את פעולותיה נגד העיר והקטיף והיצוא נמשכו בשקט יחסי. על אף המצב השקט יחסית, בני המעמד הבינוני והגבוה חזו שחורות ולכן הוסיפו לצאת את העיר.

העיר המעורבת השלישית הייתה ירושלים. היו בה 100,000 תושבים יהודיים ו 50,000 תושבים ערביים. החלטת האו"מ הייתה שהעיר תהווה אזור בינלאומי שיהיה מוקף על ידי המדינה הערבית. הערבים התקיפו את התנועה לעיר. ההגנה ארגנה את התנועה לעיר בשיירות. הכפר ליפתא ורוממה ושיח' באדר במבואות המערביים של העיר חלשו על הכביש לתל אביב, וירו. פרצו מעשי איבה ומרבית התושבים הערביים ברחו. הם ברחו גם מהכפר קולויה.

ב 11 בינואר ההגנה פיצצה את בית המוכתאר בשיח' בדר וכעבור יומיים נוספים 20 בתים נוספים. היא הורתה לתושבים לעזוב. ההגנה פוצצה את מלון סמירמיס בלילה שבין 4 ל 5 בינואר, משום שסברה שהמלון משמש מפקדה של הכוחות הלא סדירים. הנציב העליון קנינגהם נזף בבן גוריון. בן גוריון טען שזו הייתה שגיאה וקצין ההגנה משאל שכטר שהיה סגן מפקד ההגנה בירושלים, הורחק.

ההגנה לא נתנה  לתושבים היהודים שהיו באזורים מעורבים לעזוב. בסופו של דבר נטשו האזרחים הערבים. אלה השייכים למעמדות העליונים והביניים נטשו את העיר בפשטות .  גם תושבי קטמון עשו כן. ב 5 בפברואר הורה בן גוריון לדוד שאלתיאל, מפקד ההגנה, לכבוש שכונות ערביות שנעזבו.

נוכל לסכם שערבים רבים נטשו בשלושת הערים הגדולות. לא היה לחץ מיוחד לדבר, אך אלה שהיו להם האמצעים עברו להתגורר במקום אחר, עד שיעבור זעם.  הוועדות המקומיות לא רצו במלחמה. הערבים ובמיוחד לוחמי החוץ ,התקיפו את היהודים ביריות. ההגנה ערכה פעולות תגמול והערבים ניפחדו. 

החלה גם תנועת עזיבה מהכפרים. נערכו מתוכם התקפות על התחבורה, וההגנה הגיבה במעשי תגמול. באזור מישור החוף רוב התושבים היו יהודים, והכפריים הערבים נטשו את המקום בזה אחר זה. היו תושבים ערבים שהיו אריסים של אדמות יהודיות של הקק"ל ונטשו את האדמות שעיבדו אותן.

בשלב הראשון המדינות הערביות קבלו בסבר פנים יפה את הפליטים שחדרו לתוכן. סוריה ולבנון התנגדו לעליה. נאמר שהמופתי הורה לערבים להישאר במקומם, אבל לא נעשתה על ידו ועל ידי ההנהגה הערבית כל ניסיון תקיף לשכנע בכיוון זה. הייתה אמונה כללית שצבאות ערב יאפשרו לחזור הביתה תוך זמן קצר .

בסכום נאמר שהערבים נטשו על פי רוב את האדמות שבמדינה המיועדת ליהודים. מעטים גורשו ממש על ידי ההגנה והארגונים הפורשים. רוב המדינות הערביות לא התנגדו למעבר הערבים אליהן. סוריה ולבנון התנגדו לכך משום שהרכב האוכלוסייה היה עלול להשתנות. התושבים שנטשו היו משוכנעים שצבאות ערב יחזירו אותם למקום הקודם שלהם.

ההגנה הייתה מקיימת עדיין את תכנית גימל, אך הכינה כבר את תכנית דלת עבור התקופה שהאנגלים יעזבו. כאן התברר שהיא טעתה בחישוביה. עזיבת האנגלים לא נערכה ביום אחד. הם החלו לעזוב חלקית כבר קודם לעזיבת הארץ. התוצאה הייתה שהיו צריכים להפעיל עוד קודם לכן, חלקי תוכנית דלת .



1.4	 היציאה ההמונית בין אפריל להקמת המדינה ב 15 במאי 1948  .(*5)



היו כפרים יהודים שהיו מבודדים. אי אפשר היה להגיע לכפרים שבאצבע הגליל משום שהערבים שלטו על הכבישים.  עכו הייתה בדרך לנהרייה . הכפרים אל-טירה, איג'זים, ג'בה ואין ע'זל שלטו בגזרה הצפונית של דרך חיפה-תל אביב והפריעו לתחבורה היהודית הרגילה.

מבחינה בינלאומית נראה היה כאלו שארצות הברית חדלה לתמוך בתכנית החלוקה והחלה פועלת למען משטר נאמנות. יותר ממאה אנשי הגנה נפלו במארבים . להגנה היה ברור שצריכים להשקיט את הכפרים הערביים שחלשו על הדרכים. כבר אמרתי שהכינו את תוכנית ד", אשר הייתה אמורה לפעול אחרי 15 במאי.  הייתה זו תכנית צבאית עם יעדים צבאיים ללא כל מגמה לגרש את התושבים הערביים. התכנית הופעלה קודם לכן, כי שליטי ההגנה לא רצו שיהיו להם אויבים מבפנים בשעה שיעמדו נגד צבאות ערב.

בין 8 ל 10 באפריל יצאו הוראות מההגנה לכבוש את הכפרים הערביים אשר מפריעים לתנועה בכביש חיפה- תל אביב, פרט לפרדיס וחירבת ג'יסר אל-זרקה. לגבי שני כפרים אלה נערך הסדר מיוחד והם נשארו במקום. גם את כביש תל-אביב-ירושלים היה צריך לפתוח. השתדלו לערוך הסכם עם הערבים. לעתים זה הצליח. לא היה צורך לכבוש למשל את הכפר אבו גוש . בן גוריון סבר שצריך היה לפתוח את הדרך לירושלים. בחלק הראשון של חודש אפריל החל מבצע נחשון . כפרים כגון קולוניה, וחולדה הערבית נמחקו מעל פני האדמה.

 בצפון, הערבים חדרו לקרבת חיפה .כבר ב 4 בחודש , החל קרב על משמר העמק. בין 15 ל 17 בחודש התנהל קרב רמת יוחנן. הערבים שפלשו מעבר לגבול נוצחו והשלטון היהודי התרחב. ב 14-16 לחודש נכבשה העיר המעורבת טבריה ותושביה הערבים עזבו אותה. המלך עבדאללה סייע להם לעזוב, והאנגלים סיפקו את התובלה.  נעמוד על כל אלה בהמשך.

הכוחות הלא סדירים של קאוקג'י יזמו את הקרב על משמר העמק ,שנמשך החל מ 4 באפריל ועד ל 15 בחודש זה. בתחילה היה זה קרב של התגוננות נואשת, אך אחר-כך הפך להיות קרב של התקפה . הקרב החל עם הרעשה של משמר העמק על ידי תותחיו של קאוקג'י.  אנשי ההגנה המקומיים המתוגברים על ידי אנשי פלמ"ח הדפו את ההתקפות על המקום. ערבים גורשו על ידי צבא ההגנה , שלא כמו במקרים האחרים שברחו מפחד ומסבות אחרות

ההתקפה הראשונה נכשלה ואנשי צבא השחרור הפסיקו אותה ב 7 בחודש. התנאי שהם הציגו למתווכים הבריטים היה זה שאין מקום לאנשי הכפרים הערבים . אנשי הכפרים הערבים לא ראו את הצבא השחרור בעין יפה, אך לא העזו לומר זאת.

אנשי הישובים העברים רצו בגירושם של הערבים. הם העבירו את דרישתם לבן גוריון, ואמרו לו שקיימת סברה שתושבים ערביים אלה יעמדו לצדם של תוקפים שלהם בעתיד. היה זה מוזר שדווקא קיבוץ של מפ"ם, שדגלה בחיים בצוותא עם הערבים, היה הראשון אשר ביקש את גירוש הערבים. כפרים ערביים הותקפו בליל שבין 8 ל 9 לאפריל על ידי ההגנה.  ב 10 בחודש יחידות של ההגנה כבשו את כפר אבו-שושה. אשר היה כמעט ריק מתושביו. הכפר נהרס. 

אבו זוריק נכבש ונשבו 15 גברים ו 200 נשים וילדים, אשר הועברו לג'נין. הכפר נהרס ב 15 באפריל. כך נכבשו ונהרסו גם כפרים אחרים. המלחמה על משמר הירדן אשר החלה בהרעשה והתקפה ערבית הסתיימה עם כבוש הכפרים הערבים ונסיגה טוטלית של צבאו של קאוקג'י.

אנשי האצל אשר בזיכרון יעקוב, חדרה ובנימינה  התקיפו את הכפרים הערביים אשר באזור . הערבים ברחו מכפריהם .במקום בו נכנעו, הם הועברו לאום אל פחם. פעם, כאשר התברר שבידי שבעה מהם נשאר נשק ולא רצו להודות בידי מי, ערכו להם משפט שדה והוציאו אותם להורג.

באפריל ובמאי הושלמה יציאת הערבים מבתיהם בשרון. רוב האוכלוסייה עזבה עוד לפניכן. רק הכפרים אל-טירה, עין ע'זל, ג'בה ואיגזים נשארו מיושבים. הסיבות לעזיבה היו פעילויות האצ"ל. בסביבת תל-אביב הערבים למדו שלא מספיק לבוא בדין ודברים עם ההגנה. יש גם פורשים ממנה, ואלה מסוכנים יותר. ההגנה ציוותה על העזיבה מכפרים אחרים, ועד לסוף חודש מאי לא היו כמעט ערבים בשרון.

אלכסנדרוני תקף ב 13 במאי את כפר סבא הערבית, כבש אותה ופינה אזרחיה. ס 22 במאי כבש את טנטורה ופינה אותה מ תושביה. יותר מ 1,200 מהם עברו לכפר פורידיס. בגליל מבצע יפתח נפתח ב 4 במאי במבצע מטאטא אשר מטרתו הייתה  סילוק הערבים הנמצאים בין כביש חיפה-ראש פנה לירדן. ההוראה הייתה לא לפגוע בשום אופן בערבים הידידותיים. הפעולות השפיעו על ירידת המורל שהייתה אצל ערביי צפת.

בטבריה ישבו 6,000 יהודים ו 4,000 ערבים. אלה התגוררו ברובם בעיר העתיקה. הפריעו ביריות לתנועה היהודית ואוכלוסייה היהודית הרגישה עצמה נצורה. היו יריות אל היהודים  אך אלה נפסקו. ב 8 באפריל התחדשו היריות.  ההגנה דאגה יותר לשליטה הערבית על טבריה ממרומי ההר. ב 12 באפריל כבש כוח של ההגנה את הכפרים אשר שלטו על טבריה ממרומי ההר. בלילה שבין 16 ל 17 תקף גולני ויחידות של הגדוד השלישי של הפלמ"ח את העיר העתיקה והערבים ברחו מהעיר.

 משה צחר, אחד ממנהיגי היהודים המקומיים, פרסם מודעות שהערבים עזבו מיוזמתם הם ועל כל פנים לא גורשו על ידי היהודים. מסתבר שלרגל ההגנה לנצח ניצחון מלא ולא להסכים לשביתת נשק, לא נותרה לערביי העיר אלא הברירה להתפנות. סירובם של הבריטים להגן על התושבים הבריטים, לרגלי כוונתו להתפנות, שיחקה תפקיד בהחלטת הערבים לנטוש,

העיר המעורבת הבאה אשר נכבשה בצפון הייתה חיפה. האנגלים היו מעונינים בשקט בעיר אשר תשמש אותם לנמל היציאה, והיו מוכנים לאפשר לחזק בין היריבים לשלוט בה. התברר שהחזקים היו הישראלים, והגנרל סטוקוול העביר להם את השלטון בעיר. הכוח היהודי כבש אותה ב 21-22 לאפריל. 

 נזכיר שהגיעו מתנדבים ערבים רבים מן החוץ. אלה לחצו על הערבים המקומיים ולא הצליחו להביא לידי כיבושו של הישוב היהודי. מצב הכפרים הערבים היה טוב יחסי, אלא שהם הושפעו מהדברים אשר היו בערים. לא נמצאו סימנים שנתקבלו הוראות לנטוש . מספרים על הוראות מהמופתי, אך כנראה שמדובר בסברה אשר פיתחו אותה הערבים. הם לא הרגישו בנוח כאשר באו לארץ אחרת, אשר ביקשו מאת בניה לצאת לעזרתם. ההצטדקות שלהם הייתה שעזבו לפי הוראות אשר קבלו.

מנהיגי הוועד הערבי העליון שהיו בחוץ לארץ ובראשם המופתי, הבינו שהקרב בין ערביי הארץ והיישוב אבוד. לא הייתה קיימת הנחיה ברורה של הועד הערבי העליון, והמנהיגות וקבלת ההחלטות נפלה בידי המנהיגות המקומית. הנטייה של הערבים המקומיים הייתה לנטוש את המקום. נעשו ניסיונות במשך חודש מאי  לשנות את המצב ולהשפיע על הערבים לא לעזוב.   

בחיפה ישבו כ 10% מכלל ערביי הארץ. לפני הכיבוש של העיר על ידי ההגנה נטשו אותה כ 25,000 ערבים מקומיים. לאחר הכיבוש, בין ה 22 ועד 30 באפריל, נטשו את העיר עוד כ 40,000 תושבים ערבים. המפקד הבריטי סטוקוול טען שמי שנתן את הדחיפה לקרבות בעיר היו היחידות הערביות הבלתי סדירות שבעיר. 

כיבוש חיפה לא היה לפי תכנון ההגנה, אשר רצתה להשאיר את חיפה לסוף, על מנת לאפשר את פינוי הבריטים. דווקא אנשי היחידות הערביות הלא סדירות כפו את הקרב, ובסופו של דבר חיפה נכבשה על ידי היהודים. הגדוד אשר כבש את העיר היה גדוד 22 ואני זוכר שפתחתי את פעולות ההתקפה על ידי יריות במרגמות 3 אינץ' מקרבת רחוב מצדה בדרך לכרמל, במקום שעומד בימינו בית הבהאים.

 ההגנה השתמשה ברם קולים, אשר הודיעו לתושבים שמותר למסור את הנשק, מאחר והדרכים אל העיר נחסמו. אנשי גדוד 22 גם פזרו כרוזים בערבית. בקרב של חיפה השתתפו להערכת הבריטים כ 2,000 אנשי מיליציה ערבית ונגדם פעלו כ 400 יהודים מאומנים. לא מספר הלוחמים קבע, אלא אימונם הצבאי הרחב יותר.

הסיבות לכישלון הערבי, על אף העליונות הצבאית, נגרמה בעיקר עקב אי נכונותה של דמשק לבוא לעזרתם, ועקב המוראל הירוד אשר נגרם בעיקר על ידי בריחתם של כל המנהיגים והמפקדים בעיר. הערבים פנו לסטוקוול לאפשר להם להביא תגבורת אך זה השיב שמוטב שהם יסכימו לשביתת נשק ולתנאי היהודים. ביום 22 באפריל התקיימה פגישה שבה נכח גם סלומון, והערבים חתמו על הכניעה. לפיה היה עליהם להעביר את הנשק לאנגלים, אשר יעבירו אותו להגנה, ולגרש את הזרים , להסיר את הסיסמאות מהכבישים ולמעשה להיכנע.

ליד חיפה היו הכפרים בלד אל-שיח' והכפר טירה. אלה היו מיושבים על ידי כ 5,000 ערבים כל אחד. לאחר רצח 70 העובדים היהודים בבתי הזקוק שבוצע ב 30 בדצמבר 1947 , ביצעו שתי יחידות של ההגנה תקיפות על המקום. אני השתתפתי בה בתור מפקד כיתת רובאים. לאחר הפשיטה יצאו מהכפר חלק התושבים. לאחר כיבוש חיפה, נערכה פשיטה מחודשת. הערבים עשו שביתת נשק ומסרו 22 רובים ישנים. ההגנה בקשה את יתר הנשק, ומי שלא קבלה אותו, חידשה התקפותיה. המקום נכנע.

בכפר טירה בוצעה התקפה  ב 26 במאי. השתתפי בה. האנגלים התערבו וחלק התושבים פונה. ב 5 במאי האנגלים פינו כ 600 מהם לשכם וג'נין. מגיני הכפר המשיכו להחזיק בו עד לחודש יולי.

עד פרוץ המלחמה התגוררו ביפו כ 70,000 ערבים. חלק מהם עזב ובקרבות הסיום היו בה כ 50,000 איש. האצ"ל תקף ב 25 באפריל. לדעת ההגנה יפו לא היוותה איום אסטרטגי על העיר היהודית הגדולה, והיא התעלמה מהצליפות שהיו ממנה.  אבל לא ההגנה היא שחרצה את גורל יפו. האצ"ל רצה להוכיח שגם הוא מסוגל לשחרר עיר, לא רק ההגנה ששחררה את חיפה. 

כוחות האצ"ל נתקלו בהתנגדות עזה. ביום השלישי של ההתקפה, ב 27 באפריל, הגיעו אל הים. האבדות שסבלו אותם היו כארבעים הרוגים. התקפות המרגמות על מזרח העיר ערערה את מורל תושביה. לערבים נודע שהתוקפים הם אנשי האצ"ל וזה רק גרם ליתר בהלה. הערבים פנו לבריטים, והעניין נדון גם בלונדון, בביתו של ראש הממשלה. כ 4,500 חיילים בריטים נכנסו ליפו בליווית טנקים. הם דרשו שאנשי האצ"ל ייסוגו ממנשיה. ב 30 באפריל, הושג הסכם, והאצ"ל נסוג . השליטה ביפו עברה לידי הצבא הבריטי.

הבריחה מהעיר הייתה בעיצומה. ב 30 באפריל עדיין נותרו בעיר כ 15,000 ערבים, והאנגלים ניסו למנוע בריחת היתר. בריחת התושבים מהעיר נמשכה.  עד שב 13 במאי נותרו בה רק כ 4,000 איש. נציגם חתם על הסכם עם ההגנה.

בצפת  התגוררו כ 12,000 ערבים ו 1,500 יהודים. ב 1 במאי החלה התקפה על צפת עם כיבוש עין אל זיתון וביריה, שני כפרים ערבים אשר שכנו במרחק של קילומטר מהעיר. בצפת היו כ 800 לוחמים לא סדירים. ההתקפה בוצעה על ידי פלוגת הגדוד השלישי של הפלמ"ח אליו השתייכה אשתי. הערבים ברחו מהכפר . כ 37 צעירים נלכדו ונעצרו. כנראה נכללו לקבוצת 70 שבויים שנטבחו בידי שנים מאנשי הגדוד השלישי לפי הוראות המג"ד משה קליין. חלק מהתושבים של עין זיתון ניסה לחזור ב 2 או 3 במאי, אך ירו מעל ראשם .

כיבוש שני הכפרים הערבים אפשר לגדוד השלישי של הפלמ"ח להעביר תגבורות להגנת העיר. חלק גדול של תושבי העיר הערבים החלו לצאת את העיר בכיוון מירון. ההתקפה הראשונה של הגדוד השלישי על צפת נערכה ב 6 במאי. הערבים נבהלו בייחוד מרעש מרגמות הדווידקה , והתנהלה בריחה מן העיר. ההתקפה הראשונה נהלה כישלון. בלילה שאחרי 9 במאי נערכה התקפה שנייה. ההתקפה נערכה על ידי אנשי הגדוד הראשון של הפלמ"ח. סגן מפקד העיר אמין ג'מאן הירדני יצא לעמן וקיבל שם הוראה לנסיגת יחידת המתנדבים הירדנים.

להוצאת החיילים הירדנים מן העיר הייתה השפעה גדולה . התושבים ברחו ורק כ 100 איש נמצאו בה. אלה היו בגיל של כ 80 שנה. הם קובצו וגורשו ללבנון. נותרו בעיר כ 36 ערבים נוצרים וגם אלה גורשו ב 13 ביוני. משרד החוץ ביקש להחזיר כמה עשרות נוצרים לעיר, אך הצבא התנגד.

דברנו על ערים גדולות. נזכיר עתה את בית שאן. בעיר היו 6,000 תושבים. עמק בית שאן הוחזק על ידי מטה ההגנה כאחד הנתיבים האפשריים של צבא עבר הירדן. התושבים היהודים רצו בסילוק הערבים ושיגרו משלחת לראשי הישוב לפעול בהתאם. היה מצור על העיר ורוחם של התושבים נפלה עקב הכיבוש של טבריה. בלילה שבין 10 ל 11 במאי כבשו אנשי ההגנה את הכפרים פרואנה ואל-אשרפיה. בלילה שלאחר זאת הרעישו אנשי גולני את העיר עצמה והסתערו על תל0אל-חוסן אשר חלש על העיר מצפון. אנשי ההגנה תבעו מראשי הוועדה הערבית למסור להם את כל הנשק ולהסגיר לידיהם את הכוחות הלא סדירים הפועלים בעיר.

ראשי הערבים ביקשו זמן להיוועץ ובינתיים בלילה עזבו את העיר הלא סדירים וחלק גדול מהאוכלוסין לעבר הירדן . מעוטם עברו לג'נין. אנשי ההגנה נכנסו לעיר. נותרו בה כ 1,500 ערבים. על העיר הוטל משטר צבאי ועוצר. הוקמה מיליציה ערבית אשר הייתה אמורה לשמש מעין משטרה. אנשי ההגנה לא היו שבעי רצון מקיום אויב פוטנציאלי בעורף וביקשו רשות מההנהגה לסלק את אלה שנותרו בעיר. הרשות ניתנה להם ונערך פינוי לירדן ב 14 במאי. נותרו בעיר רק כ 250 תושבים נוצרים אך ב 28 נאמר להם שהם צריכים לבחור בין העברה לעבר הירדן או פינוי לנצרת. מרביתם העדיפו את הפינוי לנצרת.

עכב היציאה מחיפה תפחה אוכלוסייתה של עכו מ 15,000 איש ל 40,000 נפש. מורל התושבים היה ירוד עקב נהירת הפליטים מחיפה. אנשי המודיעין של ההגנה ידעו שהמצב בעיר רע ביותר. התושבים הערבים היו מיואשים לרגל העזיבה הקרובה של הבריטים את הארץ. הפגזות מרגמות הוסיפו להורדת המורל. נוסף על הכל, ב 5 במאי פרצה בעיר מגפה של טיפוס.

רבים נמלטו מהעיר במחשבה שההגנה עומדת להתקיף אותם. ראש העיר ושני חברים נוספים של הוועדה הלאומית, ברחו ללבנון. ב 13 במאי ההגנה פתחה במבצע בן עמי שהיה מיועד לביצוע קשר עם הגליל המערבי. המבצע נמשך בעת ההכרזה על המדינה ו ב 16 ו 17 לחודש הביא לנפילתה המלאה של העיר עכו. ב 18 לחודש היא נכנעה. הושלט בה מעין שלטון צבאי, ונותרו בה כ 5,000 ערבים. האחרים הספיקו לברוח צפונה. מפקד הגדוד 22 דויד פלד זכה לבקר בבית הסוהר בו הוחזק במעצר על ידי הבריטים ולפגוש אנשים אסורים בו שיחד אתם הוא עבד במחלקת הנגרייה וייצור הרהיטים.

ההגנה לא יזמה גירוש התושבים. אלה עזבו מרצונם החופשי. אלא שעתה עברנו לשלב חדש. לא היה עניין בהשארת ערבים מאחורי הקווים, אשר ימנעו את הפעלת כל הכוח כנגד צבאות מדינות ערב הפולשות. עברנו לשלב גירוש הערבים.  השר לענייני מעוטים בכור שיטרית התנגד לגירוש וציין את הוראות הממשלה לא לסלק ערבים ממקומם. הייתה קיימת הצעה להעביר את הערבים ליפו, אך בכור שיטרית הבין את הקשיים הכרוכים בקליטת 5,000 אנשים נוספים בעיר זו.  בגלל עמדתו של שיטריט צה"ל לא יכול היה לגרש את התושבים הערביים שנותרו בעיר.

נזכיר במספר מילים את המצב בירושלים. הדרך לירושלים נסגרה לתנועת השיירות ועל כן ריכז בן גוריון כוח יחסי גדול למבצע נחשון שהיה מיועד לפתיחת הדרך לירושלים. עד אז הלחימה הייתה במידה רבה עניין מקומי. השתתפו בה אנשי מקום סמוך. בן גוריון הפך את הצבא לעניין ארצי לאומי. הוא יזם העברת נשק גדולה והעברת לוחמים לפריצה לירושלים. ראש מפקדה הארצית של ההגנה באותה עת היה ישראל גלילי. באופן רשמי מבצע נחשון נמשך מ 6 עד 15 באפריל. נכבשו ונהרסו הרבה כפרים ערביים לאורך הדרך לירושלים.

התכנית שבתחילת המלחמה שהייתה של השלמה עם קיום מעוט ערבי גדול במדינת היהודים פינתה מקום למדיניות שהכתיבו המפקדים הצבאים, אשר נוהלה על ידי המטרות הצבאיות, אשר לא היו מוכנות למציאותם של אויבים בעורף. מבצע נחשון אפשר העברת שלוש שיירות לירושלים.  בהמשך היה צורך במבצעים נוספים לשם שמירה על הפרוזדור לירושלים.



1.5	ההתקפה על דיר יאסין.



הגורם אשר פעל משך כל השלב היה זה של עזיבה מרצון, תוך מחשבה שניתן יהיה לחזור למקום לאחר שיעבור זעם. עם ההתקפה על דיר יסין נתווסף עתה שלב חדש, שלב של בריחה עקב פחד. גם במקרה הזה זו הייתה פעולה אשר נעשתה בעיקר על ידי ארגוני הפורשים, אשר רצו להוכיח שגם הם יכולים לכבוש כפר. היה זה אירוע אשר השפיע ביותר על המורל הכללי. ב 9 באפריל החלה התקפה של האצ"ל והלח"י על הכפר בסיוע מקלעי שפנדאו ומרגמות 3" של ההגנה. הם כבשו את המקום ונהגו כנראה באכזריות גדולה ברוצחם ב 100 אנשים אשר לא השתתפו בקרב. בגין כתב בספר שלו שלא היו פעולות אכזריות (*7) , אבל הוועד העליון הערבי דאג להפצת ידיעות מרעישות. התוצאות היו דווקא מנוגדות לציפיותיו. במקום הגברת רצון להילחם הושג רק התרחבות הרגשה של פחד ותבוסתנות. הערבים היו נכונים יותר לברוח בהזדמנות הראשונה, וזרם הפליטים הלך וגבר.

הערבים מאזור זה פונו בפעולה משותפת של ההגנה והערבים. אלה פעלו בהתאם להוראה שקבלו מחו"ל , מסוריה.

לשמועות על טבח ערבים נוספה תעמולת הלחש של הפלמ"ח. יגאל אלון(*8) ייחס את נטישת הכפרים על ידי הערבים לתעמולת לחש זו. היא השפיע אבל יש להוסיף את הפחד מפני ההגנה ואת הכישלונות הצבאים בישובים הערבים הגדולים, כדוגמת צפת. מומנט הפחד, ו תעמולת הלחש, הכריע לכך שערבים עזבו. כאמור היו גם שמועות על הוראות מן הצד הערבי, למשל מירדן אשר משכה את שכירי החרב שלה, מסוריה, וכנראה מהוועד הערבי העליון.

אפשר לסכם שבגל היציאה השני עזבו את המקום כ 200,000-300,000 איש. לא הייתה החלטה מיוחדת של הנהגת הישוב. היו פעילויות של מפקדים מקומיים, ובעיקר פעלו הרצון החופשי של הערבים אשר קיימו את נוהג הניידות, והיו מוכנים לעבור זמנית למקום בו יהיה להם טוב יותר. בשלב זה טרם פעל הגירוש של הערבים. רק בשלב הבא החל לפעול הפחד מהטבח האפשרי לרגל מה שקרה בדיר יסין.









1.6	מניעת שיבתם של הערבים. (*9)



המלך עבדאללה חשב שעל הבורחים לשוב למקום שממנו ברחו. היו עוד דעות דומות לשלו, אבל זה לא הייתה דעת רוב המנהיגות. זו ציפתה שהשיבה תתבצע בעקבות הפלישה של צבאות מדינות ערב.

בקרב ההנהגה היהודית גברה הדעה שאין להסכים לשיבתם של אלה שברחו. נידונה אפילו יצירת וועדת טרנספר. הוועדה הציעה שהיא תפקח על הריסת הכפרים שנעזבו ועל שיקומם של אתרים אחרים שיתאימו לקליטת המתיישבים היהודים שיבואו מחו"ל.

בצפת לדוגמה פנו 1,700 התושבים היהודים בבקשה למנוע שיבתם של המתיישבים הערביים. הם זכרו את ימי החרדה בתקופת קיומה של האוכלוסייה הערבית. גם צה"ל לא היה מעוניין בשום אופן ליצירת גיס חמישי בעורף. מפ"ם קיבלה אומנם החלטות בהן התנגדה לסילוק הפליטים מישראל. המדיניות שלה הייתה אחת של יצירת מדינה אחת לשני העמים,	ולכן לא היה מקום לסילוק קבע של התושבים הערביים.

הדעה הגוברת הייתה שלא תתכן שיבת פליטים אלא במסגרת של חוזה שלום. כזכור חוזה שלום לא נחתם באותה הימים. את הדברים אמר ששון ב 21 ביולי 1948 בניו יורק בראיון שנתן לניו יורק הרלד טריבון. ב 27 ביוני 1948 נפגש הארכיבישוף ג'ורג' חכים עם העורך דין יעקוב סלומון ולאחר מכן עם בכור שיטרית, מכנס וששון. הוא ביקש שהישראלים יתירו לפחות את שובתם מלבנון של הפליטים הנוצריים מחיפה. פניו של חכים הושבו ריקם.

הרוזן ברנדוט היה ער לבעיית הפליטים שנוצרה והכניס אותה לדו"ח שהוא הכין. שרת השיב לו שישראל לא תוכל להתיר שיבתם, אך הסכים לטיפול מיוחד בסוגי פליטים מיוחדים. הוא הזכיר עם זאת שמדינת ישראל איננה יכולה להתיר שיבת ערבים שנמלטו בשיעור של ממש. הנחישות דעת של המנהיגות והציבור נגד החזרת הפליטים רק הלכה וגברה. 

הרוזן ברנדוט אשר היה אמור להכין פשרה, חשב שישראל רוצה להכין מקום עבור היהודים העולים ארצה. ב 17 בספטמבר הוא נהרג על ידי אנשי ארגוני פורשים, בירושלים. הדו"ח שהוא הכין יצא כמה ימים לאחר מותו, ב 20 בספטמבר 1948 . כאמור, הוא דבר על שיבתם של הפליטים ובין דבריו אף הציע את מסירת הנגב לערבים. ישראל התעלמה מהצעותיו בתשובה אשר הביאה ב 23 בספטמבר.

הדבר אשר הכריע הוא שהמלחמה נמשכה. היו רק שביתות נשק זמניות. כל עוד שהתקיימה מלחמה לא היה מקום לשיבתם של פליטים. השר לענייני מועטים, מר בכור שיטרית, אשר יצא לא פעם למען המתיישבים הערבים, יישר קו עם בן גוריון ושרת והתנגד אף הוא לשובם של פליטים.

שיבת הערבים שנמלטו אליה הפכה להיות בלתי ממשית. צרכי המדינה הצעירה השפיעו ולא הייתה כוונה לשנות את התמונה הדמוגרפית על ידי שיבת ערבים. בתים שנעזבו קבע נהרסו בחלקם. בתחילה הייתה מדיניות הריסת בתים בתור עונש על תקיפות על התחבורה שנערכו מקרבתם. בתגובה על ההתקפה הערבית אשר במשמר  העמק היה כיבוש של כפרים ערבים והרס בתיהם. לעתים נהרסו כפרים נטושים בתרגילי אמונים. גם באזור ירושלים נהרסו בתי ערבים בכפרים ששלטו על הדרך המובילה לעיר. 



 מפ"ם האשימה את מפא "י בקבלת החלטות הרס שלא היו לרוחה ובביצוע מעין טרנספר. מסתבר שגירוש הערבים והרס הבתים היה  בעיקר תוצאה של כורח צבאי.  הערבים ירו משם תחילה והבתים נהרסו כדי למנוע אפשרות שהערבים יכנסו לבתים מחדש ויתחילו שוב לירות.

היו אנשים אשר התנגדו להריסת הבתים מטעמים כלכלים. בן גוריון נהג להסתייג בפומבי ממדינות הריסת בתים. אנשי מפ"ם, ציסלינג למשל, רתחו מזעם. קשה לדייק לגבי ההרס, אבל ללא ספק היה הרס רב.

הספר הלבן של האנגלים משנת 1939 הביא להפקת רכישת קרקעות.  שטח המדינה היה 26.4 מיליון דונם. מדינת היהודים הייתה אמורה להיות ב 60% משטח זה. מהשטח רק 7% בלבד היה בידי היהודים. הערבים גידלו גדולים שונים באדמות אשר נטשו אותן. אנשי הקבוצים החלו לערוך קציר באדמות אלה. נביא למשל את תושבי כפר דרום אשר החלו ב 21 במרס לערוך קציר בשטח שכניהם הערבים שנטשו. הערבים הלא סדירים פתחו באש, והאנגלים התערבו. הם הורו ליהודים להפסיק את עבודות הקצר, והורו לערבים להפסיק לירות.

ויץ קשר עניין הקרקעות הערביות עם תביעות היהודים לפצויי מלחמה. תחילה היה זה בדרום, ואחר כך הנוהג התרחב לכל הארץ. מקציר זה נתווספו 7,000 טונה חיטה לכלכלת היישוב. ב 30 ביוני הממשלה פרסמה תקנות חירום בקשר לאדמות אלה. עד ל 10 בנובמבר נערכו חוזים לחכירת 320,000 דונם, ואחר כך ב 1949 החכירו יותר ממיליון דונמים. הממשלה העבירה את הטיפול לקרן הקיימת. זו נהגה להחכיר ל 49 או 99 שנה, אך את האדמות הערביות החכירה בתחילה לשנה אחת בלבד.

אוכלוסיית הארץ גדלה במהרה עקב העלייה. ב 29 בנובמבר 1947 היו בארץ 279 ישובים יהודים. עד לחודש מרס 1949  קמו 53 ישובים חדשים, ועד לחודש אוגוסט נוסדו עוד 80. היישובים הוקמו כדי לקלוט בארץ את העולים החדשים אשר באו אליה.

עד 9 בפברואר 1949 הגיעו לארץ 143,000 עולים.  עד לסתיו מספר העולים עבר את 200,000 והיה גבוה יותר מכל הציפיות. ועדת הטרנספר יעצה לממשלה לרכז את הערבים שנותרו בערים. בחיפה, 3,000 המשפחות הערביות רוכזו בודי ניסנס וברחוב עבאס. ביפו, הם רוכזו בשטח קטן. בבתים הערבים ניתן היה ליישב את העולים. באפריל 1949 יוספטל אמר ש 110,000 איש מקרב 190,000 העולים התיישבו בבתים ערבים נטושים.

אם נסכם נוכל איפה להגיד שפותחה מדיניות של אי שיבת הערבים, והשתמשו בחלק מבתיהם ונכסיהם לשם יישובם של העולים החדשים, אשר באו בחלקם מהמדינות הערביות. 





1.7	החלק השני של המלחמה. תקופת הגירוש של הפליטים.



בהמשך המלחמה שאלת יצירת הפליטים שינתה את אופייה. לא עוד יצירת פליטים מרצון אלא גירוש. התיאור שונה בין הספרים המקובלים על ידי הישראלים, לספרים המקובלים על ידי הערבים. נוכל לעיין לדוגמה בספר כזה (*10) הוא מדגיש את מומנט הגירוש, והוא עשה זאת גם בתקופות הקודמות אשר סקרנו. המציאות הייתה שהכובשים הישראלים גרשו את הערבים.

נזכיר לדוגמה את כיבושה של לוד. השריון של צבא ההגנה לישראל כבשו את העיר לאחר ההפוגה הראשונה. עשתה זאת חטיבה 89 שבפקודו של משה דיין. הם הפילו מורתם על הערבים. ערבים המקומיים נכנעו ושלום על ישראל. רצה השם ויחידה אחת של הלגיון הערבי נכנסה לעיר יותר מאוחר, בביצוע התנועה שלה. הערבים אשר נכנעו קודם חשבו שבאה תגבורת והחלו להלחם מחדש. התופעה לא הייתה מקובלת על ישראל, ולכן כאשר כבשה את העיר שנית לא הסכימה שיישארו בה תושבים ערבים, וגרשה אותם.

מספר הפליטים שגורשו על ידי ישראל מלוד ורמלה והגיעו למחנות רמאללה שהיו בשליטת הלגיון הסתכם ביותר משישים אלף. הם זכו לביקורם של המתווך הרוזן פולק ברנדוט.  

התקדים אשר נעשה בכיבוש לוד שימש אחר כך בכל מעשי הכיבוש הבאים. המדיניות של השארת ערבים בעורף נעלמה, ובכל מקום עברו למדיניות גירוש. המגמה הייתה להשאיר את המקום פנוי מערבים, על מנת שניתן יהיה ליישב בו אחר כך אוכלוסיית עולים. הערבים מעדיפים לתאר את כל פעולת ייצור הבעיה של הפליטים בצורה כזאת.

מבצע חירם של כבוש הגליל היה יוצא דופן. במבצע זה לא ניתנו הוראות לגרש את הערבים, מאחר שלא היה כבר כל ביטחון שהערבים יצאו לגלות. הערבים לא ברחו מהמקום אלא נשארו בו. לכל היותר נטשו אותו לזמן קצר ועברו להתגורר בסביבה. גם היהודים לא היו מוכנים לשאת פעולות טבח וגירוש, והמפקדה הייתה ערה לשינוי במצב. 

התוצאה הייתה שהערבים לא ברחו, ואנחנו פוגשים אותם בימינו בגליל. האמת צריכה להיאמר שראינו בערבים אלה בנים נאמנים למדינה. מסתבר שהדרך של רשימה ערבית לזכור בבחירות היא להופיע בכל הקצנה אפשרית. כאשר רשימה מסוימת מתחילה להיות לאומנית, הרשימה המתחרה בקול הערבי מנסה להראות שהיא קיצונית יותר. 

בעיית הבעלות על אדמות ערביות העסיקה את הצבור הערבי, אף שלמעשה מספר החלקות אדמה שהופקעו היה קטן מספר מונים מאלה אשר נרכשו. בתעמולה אפשר להגיד את הכל, וטבעם של בני האדם להאזין יותר לדברים הרעים. נולד 'יום האדמה' ואתו נולדו מעשי הפרת החוק. המרחק מהפגנות למעשים לא רב, ויש ועוברים לפעמים למעשים שאינם מביעים נאמנות למדינה.

כאשר עוברים בטיול בשטחי הגליל נוכחים שמצבם הכללי של הערבים שם הוא טוב. פוגשים בתים רבים אשר לא היו מתביישים להימצא במקומות מפוארים בארץ. תקווה היא שהתושבים הערביים אשר נשארו בארץ לא יביאו למצב שהיהודים יבינו שאינם יכולים לחיות יותר יחד אתם. מבלי שירגישו את הדבר , יש ערבים השומעים את דברי ההסתה, ואומרים את הדבר. 

 בסופו של דבר, אם מישהו יאמר שאיננו יכול לחיות במדינה יהודית, הוא יביא לירידתו למדינה אחרת. ההיסטוריה איננה עוסקת במעשים העתידיים, בל ללא ספק, במידה והערבים לא ירצו לחיות אתנו, הם יביאו לכך שיצטרכו לחיות במקום אחר. במלחמת העצמאות נמנע  כאן גירוש, והתושבים נשארו במקום. רצוי שהישג זה ישמר ולא יביאו לכך שיעזבו את המקום מרצון או על ידי גירושם כתוצאה מכך שהם יוכיחו שאינם רוצים לחיות יחד עם היהודים. 

היווצרות בעיית הפליטים היא תוצאה של מלחמת העצמאות . (*11) הדרך הטובה ביותר להבין אותה היא לקרוא ספרים על מלחמת העצמאות כולה. נוכל לאמץ גישה, לפיה בעיית השלבים נוצרה בשלבים , מרצון חופשי, מפחד ומפעולת גירוש, או מפעולת גירוש מתמשכת. לא חשוב מה התפיסה, היהודים קיבלו עצמאות בישראל שהפכה להיות בהתאם לחוקה למדינה יהודית, ובמקביל נוצרה בעיה של פליטים ערבים אשר עזבו את שטח המדינה.



פרק שני.

יאסר ערפאת



	הדרך הנכונה ביותר לעקוב אחרי ההתנגדות הפלשטינאית היא על ידי מעקב אחרי חייו של מי שהיה מנהיג שלה לאורך תקופה ממושכת, יאסר ערפאת. נתחיל כמובן בלידתו וילדותו. האיש היה טרוריסט לאורך מרבית דרכו, ויש להטיל ספק ביכולתו להשתנות.

 דרך הטרור והרצח מוכרת באזור עוד מימי הביניים. היה ישמעלי בשם Hassan Ben Sabbah או הזקן אשר בהר. הוא היה שולח אנשים שנקראו ' לוחמי קרבן' או Fedaeen. היה משקה אותם תחילה בחשיש והופך אותם לחשישאים. הם היו באים אצל יריביו ורוצחים אותם. בשפות הלועזיות אמצו את המלה אך סירסו אותה. בשפות אלה קוראים לרוצחים בשם assassins. הוא היה במידה רבה מורם של אבירי ההיכל או ה   .  Templars  



2.1	לידה וילדות של ערפאת.



	הביוגרפיות שלו מלאות סתירות. אין הן מסכימות אפילו על מקום הלידה ועל הזהות של אמו. נראה אחר כך שקשה לדעת מה הוא חושב, אפילו על נושא כמו הסכם אוסלו. האיש הוא מומחה הדיבור הכפול, וניתן לשמוע ממנו את הדבר ואת היפוכו. הדבר מפתיע מאחר ומדובר באיש חי אשר ראנו אותו יותר מכל אדם אחר. הוא עשה דרך ארוכה תוך זמן קצר. בתחילה היה נחשב לטרוריסט מובהק ותוך ארבע שנים הגיע לכך שקיבל את פרס נובל לשלום.

	ראיה ראשונה שהוא איש מסתורין, וחשובה יותר הפיקציה שהוא מיצר מהאמת, היא בקשר למקום לידתו. ערפאת תאר בדברים שאמר את מקום הלידה שלו כירושלים, ליד הכותל, בבית אשר היהודים הרסו אותו לאחר הכיבוש במלחמת ששת הימים. קיימת סברה אחרת של בני המשפחה שהוא יליד עזה. סברה אחרת, מקובלת יותר, היא שהוא נולד בקהיר. היו חברים אשר הכירו את מקום הלידה, והוא התגאה בפניהם שכל המסמכים המראים על לידתו שם, הושמדו. לדעתו האמת לא חשובה, חשוב שספור פיקציה שלו נתקבל כאמת. (*12)

	הוא נולד בקהיר ונשא את השם Mohammed Abdel Rahmn Abdel Raouf Arafat al Qudua Al Husseini בתאריך 24 באוגוסט 1929. יותר מאוחר הוא נטל את השם Yasser Arafat . הוא לא רצה בשום אופן לציין שהזהות שלו איננה פלשטינאית, והתעלם מהעובדה שאביו היה מצרי למחצה. טיפח בעצו את האגדה שנולד בירושלים וטען להיות צאצא של מוחמד. היה זה תרגיל של יצירת מיתוס.

	התכונה  של יצירת אגדות על עצמו לא נטשה אותו. התגלתה תעודת לידה שלו בקהיר וזו הסירה את התעלומה בשטח זה. אביו היה סוחר בדים שעבד בקהיר. אין כל תמונות של אמו וגם אין מתקופת הילדות שלו.  משפחת חוסיין מעזה לא הייתה מקורבת ביותר למשפחת החוסיינים מירושלים. סבתו המצרית הייתה ממשפחת Radwan בעלת הקרקעות העשירה.

 הוא התגורר ברובע Sakakim שהיה מיושב גם יהודים וארמנים. ערפאת טען לא פעם שבילדותו הקטנה היו לו ידידים יהודים, אבל נדמה שזו גם כן אחת האגדות אשר הוא בדה אותן. לא נמצאו ידידים יהודים מתקופת ילדותו, ןאין ספק שלו היו כאלה, היו יוצאים קדימה ומודיעים על הדבר.

	אמו הייתה בת עזה, כנראה גם צאצא ממשפחת החוסיינים. כאשר זו נפטרה בהיותו בגיל ארבע, עבר לגור אצל קרובי המשפחה מצד אמו. הדוד Selim Aboul Saoud  גידל אותו, יחד עם אחיו פתחי. ביתו היה בקרבת הכותל והוא נהרס כאמור על ידי ישראל, לאחר מלחמת ששת הימים. 

	בסיכום אפשר לומר שהיה שייך למשפחת החוסיינים, הן מצד האב, והן מצד האם. החוסיינים הם משפחה ותיקה אשר מוצאה בנכד של מוחמד. בדרך כלל זה כבוד גדול להימנע מאגף של המשפחה, אם כי המרחק בין האגף אשר בעזה לזה אשר בירושלים, היה גדול מאוד.

מאז המאה 17 התפקיד של המופתי הגדול בירושלים ניתן תמיד לבן משפחת חוסייני. כך קרה אפילו בתקופת המנדט הבריטי. כאשר קרוב המשפחה הקודם שהחזיק בו נפטר , חג' אמין  קיבל אותו. הועדף על ידי הרברט סמואל על המועמדים האחרים. מאחר והצלחתו של המופתי לא הייתה גדולה במלחמת העצמאות, וכבודו לא גדל עקב שתוף הפעולה עם היטלר, ערפאת העדיף לא להזכיר קרבה משפחתית לאיש זה, וויתר על הציון של המשפחה בשמו.  



2.2 	לימודי האוניברסיטה.



ב 1947 ערפאת החל ללמוד באוניברסיטה קהיר. לא היה תלמיד מצטיין אבל מראשית דרכו הצטיין בפעילות הפוליטית. הוא נתקבל על הפדרציה של הסטודנטים. לדבריו עסק גם ברכישת נשק שנשלח לפלשטין. מדובר ברובים ותת מקלעים ממלחמת העולם השנייה, שהערבים מצאו במדבר. אין עדויות אשר תאשרנה פעילות זאת, ולא נראה שהוא היה מספיק חשוב כדי לעסוק בה.

	הוא הצטרף לארגון האחים המוסלמים (Al Ihuan al Muslimeen) אשר הייה להם חלק גדול בחינוכו. הם העבירו אותו לעזה בעת מלחמת העצמאות. הוא מספר על קשר עם עבדול קאדר, אבל שוב פעם כנראה זה אחת האגדות שהוא בדה. הרי עבדול קאדר לא אהב בכלל את האחים המוסלמים. לדברי דני רובינשטיין האחים המוסלמים השפיעו חזק בחייו.

	אחת האמונות אשר האחים המוסלמים הפיצו אותה הייתה שהפלשטינאים היו גוברים על היהודים לולא נשלחו צבאות ערב אשר נהלו את התבוסה הגדולה וגרמו לאסון = Nakba . ערפאת החל משתמש בשם יאסר. יותר מאוחר הוא החל להשתמש בשם מלחמה אשר בנוי באבו = האב , ושמו של ואיש מכובד שיעלה ערכו. הוא בחר אישיות דתית וגבורה, עמר, וקרא לעצמו אז 'אבו עמר'.

	כאשר חזר לקהיר, לאוניברסיטה, ראה את המלך פארוק כאחד האשמים לנקבה . התיידד עם סטודנט אחד לספרות, Salem Khalaf אשר כדוגמת ערפאת, הסב שמו ל Abou Iyad. ערפאת יסד את התאחדות הסטודנטים הפלשטינאים במצרים .הדגש שלו היה על פלשטין, ובשנת 1949 החל להוציא לאור את 'קול פלשטין'. 

הצטיין בתעמולה. הקים התאחדות של סטודנטים אשר מקורם בפלשטין ונבחר ליושב ראש שלה. החזיק בתפקיד משך שש שנים. חבורת הסטודנטים הפלשטינאים נקלעה אל מעגל ההשפעה של האחים המוסלמים. הקנאות הדתית הפכה לכוח פוליטי. כזכור האחים המוסלמים השתתפו במלחמת 1948 בתור מתנדבים וגם ערפאת היה בין המתנדבים.

	בשנת 1952 הייתה במצרים מהפכה של קצינים אשר הרחיקה את שלטון המלך פארוק. בתור נשיא התמנה נגיב, אבל חלק גדול של השלטון היה בידי עבדול נאצר. האחרון הצליח לגבור על הנשיא והתמנה לתפקיד . במאבק בין השניים נראה שערפאת היה בצדו של נגיב, כיוון שזה היה מקובל יותר על ידי האחים המוסלמים.  

התארגנו הרבה קבוצות של פלשטינים אשר ניסו לעבור את הגבול לישראל. במארס 1953 נאצר החל מדבר על אישות פלשטינית. הוא לא זכה בתמיכה כללית. האחים מוסלמים ניסו אפילו לרצוח את נאצר ב 1954 בעת שנשא נאום באלכסנדריה.  ניסיון הרצח לא הצליח ונאצר ניגש לפירוק ארגון האחים המוסלמים.  סדר העדיפויות של הנשיא נאצר היה : איחוד הערבים תחילה. במשך כל שנות כהונתו נראה זאת. לכל היותר הפתח היה יכול לשמש כלי בהשגת מטרה זאת.

	ב 23 ביוני 1956 נאצר הפך נשיא מצרים. בחודש לאחר מכן קיים תהלוכה עם הציוד הסובייטי שקיבל. הדבר הרגיז את אנשי מדינות המערב אשר קיימו באותו זמן מלחמה קרה נגד ברית המועצות. הם הפסיקו את משא ומתן ממון סכר אסואן, אשר בנייתו במצרים העילית היה אחד מחלומותיו של הנשיא נאצר. הבנק העולמי אשר ארה"ב שלטה בו סירב להעניק לו את האשראי  וברית המועצות נכנסה במקומו. הנשיא נאצר הלאים את תעלת סואץ. הדבר הרגיז את צרפת ואת בריטניה.

	מדינות אלה כרתו ברית עם ישראל אשר נטלה על עצמה להגיע לתעלה. הישראלים אשר כבשו בדרכם את התעלה תפסו את רשימות מצרים על אנשי הפדאיון, ופעלו לחיסול אלה. הלחץ האמריקני גרם לנסיגת כוחות ישראל ונולדה אגדה של החייל הישראלי הבלתי מנוצח. יש הרואים את התחלת הלידה של אומה פלשטינית במחנות הפליטים. הצעירים הפלשטינים החלו חושבים על שיבה ערבית לארץ אשר נלקחה מהם.



2.3	תקופת קוביית.



ערפאת היה כלול בין אלה שנעצרו אך שוחרר. הוא עבר לעזה שם הכיר את Khalil Al Wazir אשר נטל אחר כך את השפ Abou Jihad והיה זמן מה סגנו של ערפאת. הייתה שם בעצם חבורה שלמה אשר באה ממצרים ומקורה היה בפלשטין. הצטרפו לקבוצה אנשים אשר לא באו דרך מצרים, כגון פארוק אל קדומי .

	נאצר דגל בכך שעל מנת לתקוף את האויב הישראלי, יש להביא למוכנות תחילה. המדיניות של נאצר הייתה אנטי ישראלית מובהקת והוא תמך בארגוני לוחמי הקודש, הפדאיונים אשר החלו פועלים נגד ישראל. לנאצר היו לו בעיות צבאיות משעת הלאמת התעלה. ואז החל לגייס את הערבים, ובין אלה היה גם ערפאת. זה עבר קורס חבלה מקוצר של שלושה חודשים וקיבל קצונה. הוא החל לשים דגש על הופעה צבאית ולבש על ראשו Kuffia, כפי שעשו בשעתו לוחמי הגרילה הערבים אשר פעלו נגד האנגלים במאורעות 1936-1939.

	ערפאת לא היה תלמיד מצטיין. הוא עסק בייחוד בפוליטיקה ובשנים 1952-1956 היה יו"ר האגודה של הסטודנטים הפלשטינאים. ב 1956 נאצר כבר התחיל להכין צבא בעניין הלאמת הסואץ והוא גויס. הוא עבר 3 חודשי אמון חבלה וסיים את הקורס בתור סגן משנה.  בהיותו קשור לאחים המוסלמים לא היה אהוד על ידי אנשי נאצר. לאחר ניסיון רצח נאצר ב 1954 אף נעצר, אך שוחרר מאחר ולא היה דבר נגדו.

 ב 1957 ניסה לעבור לסעודיה אך לא קיבל וויזה. הוא קיבל ויזה מקוביית ועבר לשם. הוא החל לעבוד במקצוע כמהנדס וייסד חברה. טען תמיד שהרוויח שם כסף רב ונהיה עשיר. המציאות היא שהוא עבר למדינה זאת יחד עם חברים אחרים, אשר ניסו להימלט משלטון נאצר. קוביית הייתה עדיין פרוטקטורט אנגלי ומנתה כמחצית מיליון תושבים מקומיים.

	בשנות החמישים היו קיימים שלושה זרמים בעולם הערבי. זרם ראשון פעל במנהיגותו של המופתי הירושלמי. זרם שני היה נוצרי והונהג על ידי ג'ורג' חבש בשם החזית הלאומית חבש הקים את החזית הערבית הלאומית ותמך בנשיא נאצר. והיה לו כוונה ערבית כללית. הזרם השלישי היה של העולם המוסלמי הבנוי על הקורן.

	כוחם היה בירידה, וזה של הנשיא נאצר נטל את המקום. הוא שאף לאיחוד כל ערבי ושם את האיחוד לפני כל מטרה אחרת. לדעתו הערבים היו להתאחד ולצאת נגד העולם האימפריאליסטי. עולם זה כלל את ישראל. מלחמת קדש ב 1956 ציננה אותו.  האומות האימפריאליסטיות ובראשם ישראל גברו עליו.

	נוצר לחץ סורי. מדינה זאת הרגישה את התקדמותו של הקומוניזם והגיע למסקנה שנאצר עלול לעצור אותו. היא לחצה על איחוד עם מצרים, והדבר היה בהתאם לתכנית היסודית של נאצר. ב 1958 מצרים וסוריה התאחדו ונוצר איחוד ערבי ראשון. זה לא ארך זמן רב. בסופו של דבר ב 1962 הסורים הביאו לידי פירוק האיחוד.

	באותה השנה ממש הקומוניזם הצליח במקום אחר. בעיראק הייתה מהפכה ב 14 ביולי, בהנהגת הגנרל עבדול קרים קסם. הייתה זאת מהפכה אכזרית שבה סולק המלך, והדבר היה עשוי לפעול למען האיחוד הערבי. מומנט המשיכה היה אחווה קומוניסטית והליכה לעבר ברית המועצות. לפתע במזרח התיכון נשארו שני כיוונים פוליטיים בלבד. הראשון היה סביב הנשיא נאצר, והשני סביב לשליט עירק קאסם.

	בקוביית היו פליטים פלשטינים. פליטים אלה כללו את ערפאת וידידיו. הם הקימו גוף אשר קראו לו בקצור פתח . בשנת 1959 יצא לאור הירחון Filastinuna Nida Al Hayat. בכותרת הירחון יצאו המילים 'פתח'. עורך העיתון היה אבו ג'יחד. את הירחון היו עורכים בקוביית אך הוא יצא לאור בבירות. הירחון דגל בלאומנות פלשטינאית ודגל בשחרור מלא של אדמות פלשטין. שחרור זה היה צריך להתקיים קודם לקיום האחדות הערבית. ערפאת דגל באלימות לשם שחרור האדמות. אבו איאד לא האמין שניתן לצפות לעזרה ממדינות ערב.

	הארגון אשר היה מאחורי הירחון חיפש לעצמו שם קצר. השם הטבעי היה של ראשי התיבות של שמו, 'חטף' אך פירוש המלה בערבית הוא מוות שנגרמת על ידי ברק. החליפו את כוון ראשי התיבות  וקראו לעצמם 'פתח'. זה היה הרבה לפני ש' פתח' נוסד בצורה רשמית בהתחלת שנת 1965. הגישה של ערפאת ושל הפתח שהדבר הקודם ביותר הוא שחרור האדמה הפלשטינאית משלטון ישראל. הוא לא הסביר אף עם כיצד יעשה זאת.

	הוא דגל בעיקרון לא להתערב בסכסוכים שהיו בין ארצות ערב. עיקרון שני שלו היה שלכסף אין ריח, והוא מוכן לקבל כסף מכל נותן. הוא פנה אל העשירים וגם לאלה שלא היה להם הון. כל אחד ותרומה בהתאם להישג ידו. הוא הצטיין באסוף כספים. הוא עצמו ניהל את צורת החיים הפשוטה ביותר, וזה היה תמיד מומנט משיכה.

	ראינו שנצר דיבר כבר ב 1953 על אישיות פלשטינית. נראה שהקמת ארגון הפתח היה שלב ביצירת זהות זאת. למעשה, זהות כזאת החלה להיווצר עוד בשעה שנטשו את המדיניות של 'סוריה הדרומית' לאחר גירושו של פיצל מדמשק. אחר כך בא שלטון המנדאט והמאורעות של 1936-39 הגד האנגלים, בגידתו של המלך עבדאללה ואי לוחמתו של צבא עיראק במלחמת השחרור.

	אין תאריך מדויק להקמת הפתח בקוביית, אבל הוא הוקם שם. הייתה זאת פעולה של יאסר ערפאת וחבריו. יאסר ערפאת היה הדמות הדומיננטית . הוא נטל את שם הלחימה אבו עמר וחבריו הלכו בעקבותיו. הוא היה תמיד הכוח הדוחף. אבו איאד, חיזק את טענותיו. אבו ג'יחד מנע אותו מדבר עליהן כמו משוגע. אפשר לאמור שאנשים כמו אבו ג'יחד ואבו איאד השלימו אותו.

	אבו ג'יחד ברח עם משפחתו מפלשטין וגודל ברצועת עזה. חונך על ידי סוכנות האו"ם לסיוע לפליטים. הוא היה האיש המתון בהנהגת פתח. יותר מאוחר נראה שהוא היה האיש אשר טיפל באינטיפדה וכתוצאה מכך נהרג על ידי אנשי צה"ל שנשלחו לטוניסיה במיוחד על ידי יצחק רבין.

אבו איאד לא הספיק לסיים את לימודיו באוניברסיטה בקהיר.  פעל משך זמן מסוים כסגנו של ערפאת. הוא האמין שאין לפליטים מה לצפות לעזרה מעשית ממדינות ערב. בתקופה מסוימת היה לו קשר עם האחים המוסלמים. הוא מנע הרבה פעמים את ערפאת מקבלת החלטות אימפולסיביות או מהירות. התנגד בהמשך הדברים לפלישה העירקית לקוביית. אבו נידאל הטרוריסט הגדול,  שלח אנשים ב 17 בינואר 1991 אשר חיסלו אותו.

	בעולם הערבי הייתה קיימת תחרות תמיכה בפלשטינאים. בין המנהיגים העיקריים ששאפו להנהגת המאבק היה הנשיא נאצר וקאסם העיראקי אשר הולל את המהפכה בארצו, והיה לו מגמה כלל ערבית, בעתית. בירדן החל לשלוט ב 1952 המלך חוסיין, ובהיותו חאשמי  ואנטי נאצרי, היה מוכן לתמוך בערפאת  והפתח. 

	ערפאת שם את הדגש בשלב זה על איסוף הכספים. הוא דגל בכך שהכסף הוא כלי של העוצמה, וכאשר משיגים עוצמה גדולה יותר, קל יותר לאסוף כסף. הוא החל באסוף הכסף בקוביית, ומצא עשירים אשר יתמכו בו. הוא פנה לקטר ומצא שם פרט לתורמים גם את Mahmoud Abbas  אשר נטל את השם אבו מזן, והתפרסם בשעת עריכת הסכמי אוסלו.  ערפאת יצא גם ללוב , שנשלטה אז על ידי המלך אידריס. הוא הצליח בכל מקום במלאכת אסוף התרומות. פתח הפך להיות הארגון הפלשטינאי המוביל.

	ב 1958 קם איחוד מצרים עם סוריה, ונאצר כפה למעשה את רצונו על השתיים. כת הקצינים בסוריה לא הסכימה למצב ובספטמבר 1961 העלתה את סגן הנשיא על מטוס ופרקה את האיחוד עם מצרים. היו פעולות אנטי ישראליות של אחמד ג'יבריל, מנהיג החזית לשחרור פלשטין. סוריה השתדלה להראות שהיא תומכת בפלשטינאים עד מכסימום. 

	ערפאת שלח אנשים לסוריה. הוצע לאנשים להיכנס לזרוע הצבאי שלו תמורת שכר של 18 סטרלינג לחודש. הסכום היה גדול פי שלוש מזה ששילמו האחרים. זה הצליח. ב 1962 אלג'יריה קיבלה את עצמאותה מצרפת בהסכמי אוויאן. המחשבה המיידית שעלתה הייתה שצריך להקים ארגון מסוג ה ' פלן ', אשר יאבק למען שחרור פלשטין.  אלג'יריה רצתה לתמוך.

הוא התחיל לשלוח אנשים לשם אימון. בעירק השלטון השתנה ב 1963 כאשר הייתה מהפכה של אנשי באס בראשות הקולונל עבדול סלח ערף. זה תמך בשלטון הפלשטיני. היריב המתחרה היה הנשיא נאצר של מצרים. בסוריה היה גם כן מהפכה של מפלגת הבאס .

	לפתח קם מתחרה בשם 'ארגון חלוצי ההקרבה לשחרור פלשטין'. מיסד הארגון היה סובחי יאסין, שהיה בשעתו אחד מאנשי 'היד השחורה' של עז א-דין אל קאסם. האחרון היה מורד שהלך בראש אנשיו לג'נין לשם ניהול מלחמת קודש. האנגלים נתקלו בו ובאנשיו והרגו אותו. הארגון של יאסין נקרא בקצור 'מטף' והתמזג בשנת 1968 עם הפתח.	

בעירק החלו לעסוק גם באינדוקטרינציה של החיילים אשר נשלחו שם לאמון. הדבר לא מצא חן בעיני ערפאת אשר סיים את משלוח המתאמנים, ושלח אותם רק לסוריה. השתדל לקבל את הדרכת המדינות הקומוניסטיות, ושלח אשים לסין ולקוראה הצפונית. גם מדינות אלה צרפו להדרכה אינדוקטרינציה קומוניסטית. זו נגדה את הדת, ומסבה זאת ערפאת לא רצה בה.

	בשנת 1964 ישראל רצתה לפתור את בעיית המים שלה והחלה עוסקת הטיית מי הירדן. קוימה כבר בינואר וועידה בקהיר על נושא זה. הוחלט על הקמת גוף גג כל ערבי חדש, והוקם אשף PLO  . ערפאת נפגע מאוד שמקימים גוף, כאשר למעשה הוא ראה עצמו המנהיג הבלתי מוכתר. הוא שלח לוועידה את אבו ג'יחד, כלומר קיים את הנוהג שלו לשלוח אנשים בוועידות שלא נראו לו, ולשלוח לשם אנשים אשר יוכלו לשמש צופים.

	בעקבות זאת הוא הקים באופן רשמי את הפתח.  תאריך היסוד הרשמי היה 1 בינואר, 1965. הוא החל מיד בפעולות מעבר לגבול, פעולות שהיו מכוונות בעיקר נגד המוביל הארצי. הוא פרסם דוחות ואלה היו שקריים במרבית המקרים. האנשים אשר נשלחו לשם ביצוע פעולות היו בדרך כלל מסתתרים ומחכים עד למועד שובם. לאחר זאת היו מספרים נסים ונפלאות והדוחות היו מבטאים את הדיווחים.



	פרק שלישי

         פתח ואשף.



3.1	יצירת פתח (*13).



לאחר מלחמת העצמאות היו ערבים שרצו לחזור לארצם. נאצר הודיע ב 1953 על אישות פלשטינית. ב 1956 כבר הופיעה תנועה של ערבים אשר חשבו על כיבוש  מחדש של פלשטין. מספרם גדל הרבה לאחר מלחמת ששת הימים.

	עסקו במלחמות גרילה וזכו באהדת העולם הטבעית של החדש המתגונן נגד החזקים ממנו. היו סבות משפטיות משום שהם יכלו לתאר עצמם בתור בעלים קודמים של ארץ שנשדדה. היו גם סיבות פוליטיות. נוצרה זהות חדשה, זהות פלשטינית. עד כמה שהדבר יראה מצחיק אחת הסיבות העיקריות ליצירת הזהות הפלשטינית היה הציונות ובואם של היהודים לארצם.

	פתח החל לפעול ב 1957. כפי שכבר כתבתי יצא ירחון אשר ערכו אותו בקובית, אך הדפיסו אותו בבירות.  ב 1960 החל לעסוק בהחזקת נשק. השתמש ברובים מיושנים, אקדחים ברטה ורימוני יד. ב 1964 ארגון זה שהיה אחד מיני 30 ארגונים שונים, פעל עדיין בסתר. היו פעולות של ארגוני המחבלים, ופעולות תגמול של ישראל.

	בשנת 1964 ישראל החליטה לפתור חלקית את בעיית המים שלה על ידי שימוש במי הירדן באמצעות מוביל המים הארצי. נוצרה מטרה בשביל המחבלים של הפתח. הם פעלו כדי לפגוע במוביל.  הפעולה הראשונה לאחר היסוד הרשמי של הפתח ב 1 בינואר 1965 הייתה לפגיעה במוביל המים הארצי. תכניות המים של ישראל אף הובילו ליצירת ארגון הגג הערבי אשף, כפי שעוד נראה.

	הפתח נהג להוציא הודעות והוציא עד למלחמת ששת הימים 73 הודעות כאלה. הרבה מהודעות אלה הם דברי שקר. הן התבססו על דיווחי שכירי החרב שהועסקו. במציאות שכירי החרב נהגו בהרבה מקרים רק לעבור את הגבול, להסתתר ולחזור. אחר כך דיווחו על ביצוע נסים ונפלאות. 

	מספרם של לוחמי פתח לא היה גדול. ב 5 ביוני 1967 מספר לוחמי הפתח לא הגיע ל 500. ברצועת עזה היו מוכנים להעסיק אותם רק כמעין כוח משטרה נוסף. הסורים גם כן לא נתנו להם אמון. היחידים אשר הזכירו אותם היו הישראלים, אשר התייחסו בכבוד להימצאותם בקוניטרה. הצ'רצ'ילים הזכירו אותם בספר שלהם על מלחמת ששת הימים.



	3.2	הקמת אשף.

אחת השאלות שהעסיקו את ערביי פלשטין הייתה זו של הקמת ארגון גג אשר יפעל כמו מעין פרלמנט וייצג את כל הארגונים. כבר ב 1963 החלו לדבר על הקמתו והציעו שאחמד שוקיירי יעמוד בראשו. נאצר בנה על כך שארגון הזה יפעל בהתאם לרצונו.

	אחת הבעיות הרציניות ביותר בישראל היא זו של המים, וישראל בינואר 1964 החלה בתוכנית מוביל המים הארצי.  הנשיא נאצר חשב שהמסתננים הערבים ינוצלו כדי ליצור מלחמה עם ישראל אשר תגרום לשחרור האדמות הערביות של הארץ. נערכה וועידה בינואר 1964 אשר בה ביטא דעתו. מספר חודשים יותר מאוחר נולד גוף פלשטיני בשם אשף PLO . 

גוף זה היה צריך להיות מעין ארגון גג או פרלמנט אשר ייצג את כל הארגונים הפלשטינים. חשבו מראש שהאיש אשר יעמוד בראשו של הגוף יהיה אחמד שוקיירי.  כינוסו הראשון של הגוף היה בירושלים, ב 28 במאי 1964 . המלך חוסיין היה הדמות המרכזית בוועידה ואחמד שוקירי נבחר לפי התכנון, לשמש בתור מזכיר ראשון. לגוף היה זרוע של 'צבא פלשטין'.

	המצרים חשבו שישפיעו ביותר על גוף זה,  אך יחידות של צבא זה P.L.A.) (  היו גם בסוריה ובירדן. המלך חוסיין פרק בשנת 1965 את המשמר הלאומי הירדני, אשר מנה 30,000 איש, והשאיר את ההגנה בידי יחידות הצבא שלו. ב 1967 קיומו של משמר לאומי זה היה חסר לו, והכוחות הישראלים גרשו מהר את אנשי צבאו. אמנם הותר לאשף לפתוח משרדים בירדן, אבל המלך הרגיש ששוקירי פועל נגדו. הוא הגיב על ידי מאסר הרבה מחברי אשף.

	ערפאת לא היה שבע רצון מהעובדה שהוא לא הועמד בראש אשף. הוא לא יצא אל הכינוס הראשון בירושלים, אלא יסד רשמית את הפתח, והתחיל על ידי פעולות חבלה מעבר לגבול ישראל. הפעולות האלה נערכו בתמיכתה המלאה של סוריה. פעילות זאת לא יצאה מסוריה אלא מירדן, לבנון ומצרים. המצרים היו הראשונים אשר עצרו את יציאת המחבלים. האחרים באו למסקנה זו יותר מאוחר.





3.3	היציאה לפעולות חבלה.



	העמים הערבים לא היו שבעי רצון מהעובדה שיחידות החמס אינן יוצאות מסוריה. סווידאני הודיע לערפאת שבעתיד יחידותיו יכולות לצאת גם מרמת הגולן. הדבר היה באמצע ינואר 1966. החל מתאריך זה פסקה למשך תקופה מסוימת החדרת המחבלים מלבנון ומירדן. 

	ב 22 בפברואר הייתה מהפכה של גנרל סלאה ג'דיד. הגנרל היה איש בעת והשתייך לעדה העללווית שבסוריה. המהפכה שלו הייתה המהפכה ה 16 אשר הייתה במדינה זאת. השליטים החדשים חידשו את 'מלחמת השחרור העממית'. זו הפכה להיות מדיניותה של סוריה. לעיני כולם עמד הישג קבלת העצמאות באלג'יריה על ידי הפלן. הייתה אומנם טעות. הפלן לא ניצח מעולם את הצרפתים. הנשיא דה גול של צרפת החליט לצאת מאלג'יריה וליצור מדינה אשר הוא קיווה שתהיה ידידותית לצרפת. 

	הפעילות מלבנון וירדן חודשה בחודש אפריל 1966. הסורים רצו שפתח יקבל את מרותם. בסוריה החל לפעול ארגון צבאי אחר, Al Saika והסורים  שקלו את מתן התמיכה לארגון זה. סורים רצו שפתח יקבל את מרות השלטון הסורי, וגם ציפו לכך שהם יקבלו אינפורמציה על יציאת חוליות לישראל. ביטוי לכעסם של הסורי היא העובדה שרדיו דמשק חדש לשדר מ6 במאי 1966 את ההודעות הצבאיות של פתח.

	בחודש מאי 1966 נהרג איש סורי חשוב אשר שמו היה Oubadi. איש זה היה ידידו של חפז אסד, אשר מאוחר יותר הפך להיות נשיא סוריה לתקופה של שלושים שנה. האשימו ברצח את ערפאת והביאו אותו לפני בית דין. בית הדין מצא אותו אשם, וחפז ציפה לכך שיוציאו אותו  להורג. ערפאת הצליח לברוח, אבל פרשת אובדי ליוותה כל הזמן את היחסים בין ירפאת לנשיא סוריה אסד.

 הפעולות משטח ירדן הרגיזו את ישראל, ו ב 12 בנובמבר 1966 יצאו לפעולת תגמול בסמוע. בפעולה זו נהרגו 60 איש ונהרסו 125 בתים. מסתבר שלישראל הייתה רק כוונה להוריד את מוראל התושבים, ולהראות להם שלא כדאי לפעול משטחם. התערבו כוחות של הלגיון והפעולה קבלה את האופי של פעולה צבאית לכל דבר.

ראש המדור הפלשטיני במודיעין הסורי, קולונל מוחמד עורכי, ערק לירדן והביא אתו רשימה מלאה של אנשי פתח, וגם תכנית פעולותיו במפרץ הפרסי. ראש ממשלת ירדן יצא מייד לארצות המפרץ על מנת להציג את התכניות.

ערפאת היה מאוד לא שבע רצון מכך שהוא היה עצור בשעה ששוקיירי ערך את הכינוס השני של אשף.  למעשה מה שקרה הוא שהתכניות הצבאיות שהוכנו קודם לכן לא בוצעו אלא בחלקן הקטן. שוקיירי טען שהמומנט המפריע היה שלא העבירו אליו את הכספים המובטחים.  הוא שינה את המדיניות שלו, לתמיכה בפעולות החבלה של אשף. 

ביולי 1966 הנשיא נאצר הגיע למסקנה להפסיק את מצב הפסקת הנשק הרופפת הקיימת בין מדינות ערב. הרי הוא העביר לתימן 40,000 חיילים אשר לחמו נגד המלך. באותו זמן עצמו, אבן סעוד ואחרים שלחו כספים להקמת צבא אשר יילחם נגדו, ויהיה בצד המלך. גם לגבי המשטר המלוכני בירדן צריך היה אולי לטאטא את שלטון החשמים שם. מצרים הפסיקה את התנגדותה לפעולות פתח. 

לפתח קמו ארגונים מתחרים בסוריה. נזכיר לדוגמה את ארגון השחרור הפלשטיני ואת היחידה על שם עבדול קאדר אל חוסייני. שוקיירי תמך בארגונים האלה מאחר והוא היה מעוניין בירידת קרנו של ערפאת ותמך בשיתוף פעולה עם סוריה. מצדם הירדנים הגבירו את מאמציהם לחסום את הגבול הסורי, מאחר והיה להם ברור שמשם עלולה להיפתח רק רעה.

היו כל הזמן שמועות על פעולות אשר ישראל תכננה נגד סוריה. נאצר הגיב על ידי כך שכרת ברית הגנה עם הסורים. לאחר זאת הוא קבל ידיעות לא נכונות מהסובייטים והדבר גרם לו לפעולות סילוק כוח המפריד של האו"ם ולסגירת מיצרי טיראן. ברור היה שהדבר כמוהו כהכרזת מלחמה והשאלה היחידה הייתה מתי יפתחו באש.

בישראל הוקמה ממשלת אחדות, ומונה משה דיין בתור שר ביטחון. ב 5 ביוני 1967 התחילה המלחמה. העולם נדהם. לפני ימים מספר כל העיתונים הספידו את קיומה של מדינת ישראל, והודיעו על ניצחון גדולים לערבים. הדבר לא היה. תוך תקופה של ששה ימים בלבד ישראל גבר על כל הצבא המצרי, וכבש את כל הגדה המערבית. נוסף על כך בכוחות הישראלים עלו לרמת הגולן, והחלו מסכנים את דמשק. כל ההתפתחות הזאת מובאת על ידי במקום אחר (*15)

תוצאות מלחמת ששת הימים היו עצובות ביותר למצרים. באותו זמן עוד לא הייתה לנו תחנת טלוויזיה והייתי עוכב אחרי שידורי קהיר ובירות. ב 9 ביוני 1967 הודיע הנשיא נאצר שהוא מתפטר. שמחתי כמו רבים אחרים, אך התברר שזה היה תרגיל בלבד.  הרחוב המצרי הכריח אותו לחזור בו ולהמשיך את שלטונו. הוא גלגל את האשמה על גנרלים, והפילד מרשל עבדול חכים עמר איבד עצמו לדעת.

מלחמת ששת הימים הייתה אומנם מפלה ערבית גדולה, אך האיש שיצא מנצח מתוכה היה יאסר ערפאת. הצבא הערבי הובס וכן הובסו כל היחידות הפלשטינאיות אשר קמו במסגרת צבאות הערב. מי שלו נוצח היה הפתח. ישראל החליטה ב 28 ביוני על סיפוח החלק הערבי של ירושלים. ראש העיר טדי קולק הצליח להביא לירושלים מאוחדת, אך מאוחר יותר התברר שאיחוד ירושלים גרם לאחת הבעיות הרציניות בדרך לשלום. 

ערפאת נפגע מריבוי משתפי הפעולה עם ישראל, ורצה לגמור את התופעה. הוא נקט באמצעים חריפים ביותר נגדם, ועד לחודש ספטמבר הוציא להורג 30 מהם. הוא ציפה לכך שהאכזריות שלו תרתיע, אבל למעשה קרה בדיוק ההפך. האנשים לא היו משוכנעים בצדקת טענותיו, והתרחקו מהפתח.

דבר אחר אשר לא הביא לו אהדה היה עניין השחיתות. פתח אסף הרבה כספים מכל מיני תורמים, החל עם אנשי מלוכה ועשירים, אשר חשבו לקנות עולמם בכסף. כסף רב גרם לכך ששילמו לאנשים הרבה. אנשים הצטרפו לפתח בשביל התשלומים הגבוהים ולא בגלל הרגשות לאומניות גדולה.  גם היחס של האנשים כלפי כסף הפך להיות קל מידי.

כמות אנשי פתח בירדן הייתה יחסית גדולה. אלה הרגישו עצמם יותר חשובים מאשר המלך חוסיין. היה כאן להתנגשות רצינית בין השניים. המלך חוסיין קיים פגישות עם הישראלים, בקשר לאפשרויות שלום. הפגישות לא הביאו לשם תוצאות ממשיות, מאחר וקשה היה לממש משהו בימים ההם.

לרגלי המפולת במלחמת ששת הימים הופיעו בעיתונות הצעות לחלק את המטרה למספר שלבים. בשלב הראשון יש להסיג רק את החזרת השטחים אשר נכבשו על ידי ישראל במלחמת ששת הימים.  אחר כך יהיה להמשיך בשלבים נוספים. אנחנו נראה שההצעה של השלבים השפיעה על הנשיא נאצר. השלבים עצמם היו אחרים.

בנובמבר 1967 הנשיא נאצר הסכים להחלטה 242 אשר נתקבלה על ידי האו"ם. החלטה זאת דיברה אומנם על נסיגת ישראל משטחים אשר נכבשו. היה אומנם הבדל בין תפיסת הערבים שמדובר ב' כל השטחים' לזו של ישראל, שהאמינה שמדובר רק ב 'שטחים' , כלומר מחלק מהם.

בינתיים נאצר הגיע למסקנה שהוא צריך לשפר יחסיו את ערפאת והפתח. באמצעות העיתונאי הידיד שלו Mohammed Hassanen Heikal בא בדברים עם ערפאת והבטיח לערפאת לעזור לו. 

בדצמבר 1967 חל שינוי באשף אשר שיחק לטובתו של ערפאת. הוחלט להרחיק את אחמד שוקיירי ובמקומו נתמנה יחיה חמודה ׂ(Yahya Hamouda) האיש הציע לערפאת שלא ישלח יותר משקיפים, אלא יצטרף לארגון.  הוא העניק לפתח 33 נציגים מקרב 57 הנציגים אשר מקבלים הארגונים הצבאים, 105 הנציגים בכלל. בזאת נסללה בעצם דרכו של ערפאת לראשות אשף. אפילו המתחרה הראשי שלו ג'ורג' חבש הבין שיש עליונות לאשף.

פתח החזיק מחנה אמונים גדול בירדן בקארמה. המחנה היה  בקרבת הגבול, אך כל העצות שניתנו לערפאת להרחיק את המחנה מהגבול , ולהעבירו פנימה, אל ההרים, לא הועילו.  הישראלים תקפו את המחנה על ידי הפגזה ב 15 בפברואר 1968. ישראל לא הסתפקה בכך אלא ביצעה התקפה ב 21 במארס שבה העבירה לגדה השניה שריון וחיילים רבים.  (*14)

הפלשטינאים לא החזיקו מעמד ומצבם היה רע. בשלב זה המפקד המקומי של הלגיון ביקש מאת מפקדיו רשות להתערב. הוא עשה זאת, וישראל שלא הייתה מעונינת בהתנגשות עם הלגיון נסוגה. מבחינת אבדות היה לירדן כישלון גדול. נפלו יותר ממאה חיילי ירדן, ו 20 חיילי הלגיון. לישראל היו 28 הרוגים ו 70 פצועים.  נוצרה הזדמנות שערפאת יכלה לתאר אותה בתור ניצחון. דעתו של ערפאת איננה מה האמת, או מה יגידו המפקחים. הוא למד מגבלס הגרמני ,שהמציאות היא בהתאם לתיאורו.  

הדיווח הנמצא בספרים בקשר להתנהגות ערפאת בקרב שונה. (*15) יש ספרים המספרים שהוא ברח, אך יש ספרים אחרים המספרים שהוא נלחם בגבורה. סביר להניח שהתנהגותה לא הייתה של גיבור, אך אין להניח שהוא ברח. הדבר היה אז מתפרסם יותר ולא ניתן היה להסתירו.

לאחר פעולת קרמה ערפאת שם את הדגש על תעמולה. הוא הקפיד להופיע בחתי מגולח, עם זיפים על פניו, ולעשות רושם של לוחם עם הכפייה שלו. גם הטלוויזיה הישראלית הרבתה להציג אותו, ואני זוכר הכתב של מלך הסטירה שלנו, אפרים קישון, שבו הוא התאונן שאיננו רואה מספיק את נושא הזיפים הסימפטי.

נאצר בא בדברים עם ערפאת וזה בא לפגישה בקאהיר בליווית אבו איאד ופרוק קדומי. הבטיח לו עזרה בתעמולה והסב את השידור ברדיו לקול הסערה = Sawt el Assifa. הבטיח לו להשתדל לעזור להופעתו  בבימה בינלאומית והזמין אותו ללוותו בנסיעתו למוסקבה.



3.4	ערפאת נבחר לראש אשף. (*16)



עמדתו של ערפאת התחזקה מאוד בקרב פתח עצמו. החלו מכנים אותו בשם החיבה ' הזקן' . זכורה לי תופעה מקבילה שהייתה אצלנו, כאשר כינו בשם ' הזקן' את דויד בן גוריון.  בישיבת אשף אשר בערכה בפברואר 1969 בחרו בו כיו"ר הארגון. באותה הישיבה אף החליפו את המלה המתארת לאומנות ה 'אמנת אשפ' מ Kawmia המתאימה ללאומנות כללית ל Watamia המתאימה ללאומנות של מדינה. מעקב על האמנה הפלשטינית חיוני לדעתי. (*17)

לאחר בחירתו כמזכיר אשף, ערפאת הגיע להיות תאורטית מעל לכל הארגונים השונים. מסתבר שהוא לא ידע כיצד לחפות את עצמו. היה למשל ארגון של Waddi Haddad אשר עסק בעיקר בחטיפת מטוסים. פעולה זאת לא העלתה את קרנם של הפלשטינאים, וערפאת עצמו מתח עליה ביקורת. יחד עם זאת לא העז להעמיד עצמו נגדו. 

המדינות הערביות הביאו הבטחות לארגוני המחבלים. למעשה הם לא נתנו סיוע. נאצר אפשר להם את השימוש בתחנת הרדיו המצרית מספר שעות, אך גם הוא נפגע כאשר מתחו עליו ביקורת. השידורים הגיעו לקצם. מנהיגים ערבים אחרים הבינו שארגון הטרור הפלשטיני מסוכן בייחוד לשליטים הערבים. בארצות אשר אפשרו לארגוני הטרור לפעולה, החלו פועלים נגדם.

המקום הראשון שהגיב שלילית על פעולות הארגון היה לבנון. ב 23 באוקטובר 1969 החלה מלחמת אזרחים בארץ זו. עראפת ציווה לאנשיו להיאבק עד הכדור האחרון נגד התערבות לבנונית בתכניותיו. צבא לבנון נלחם בהצלחה נגד הקומנדו שלו. פתח המשיך לפעול נגד הישראלים מארץ פתח הנמצאת בסוריה, אך פעולתו לא הורשתה מלבנון. הנשיא נאצר של מצרים שכנע את שני הצדדים לשלוח שליחים לקהיר, ושם ב 2 לנובמבר, נערך הסכם קהיר בין שני הצדדים.

הייתה מידה גדולה של התערבות אשף בירדן. ברגע מסוים נעשה הסכם בין המלך חוסיין לבין ערפאת, אבל ערפאת לא עמד בהסכם. בהזדמנות זאת הוא הוכיח שוב שאיננו עומד בהסכמים, אף אם אלה נעשים עם ערבים. ברגע מסוים חוסיין הציע לערפאת לכלול את חלק פלשטין בארצו ולמנות את ערפאת כראש הממשלה. ערפאת לא הסכים להצעה כיוון שלא הייתה לו תכנית לגבי ירדן.

	ערפאת נאבק בחוסיין. היה ניסיון של לוחמי הגרילה לשים מארב על חוסיין ולהרוג אותו. הם לא הצליחו. חוסיין נסע לקהיר ותאר את המצב לפני נאצר. נאצר הסכים שעליו להשתלט על המצב.



3.5	ספטמבר השחור. המאבק בין ערפאת לחוסיין.



	נערכה שורה של חטיפות מטוסים אשר הובלו לירדן.  החטיפות נעשו על ידי החזית העממית לשחרור פלשטין.  ערפאת טען שהמלך צריך לעזוב. הוא לא עמד בהסכמים אתו. דבריו של ערפאת לא היו לעולם ברורים וחד משמעים.

הפדאיון היה פעיל במחנות הפליטים. ב 15 בספטמבר 1970 , קצין פוליטי של האסיפה, הודיע שהעיר אירביד היא הסובייט הערבי הראשון. כעבור יומיים עראפת בעצמו בא למקום ומינה אותו בתור 'מפקד עליון של המהפכה'. החלה למעשה מלחמת אזרחים. 

	בין ערפאת לחוסיין היה מאבק. ערפאת התאכזב שאנשי צבא עיראק שהיו בממלכתו של חוסיין לא יצאו למלחמה נגדו. יחידות שריון של אשף שהיו בסוריה עברו את הגבול, ויחד עם צבא סורי יצאו לעמן. חיל האוויר הירדני יצא נגדן והיחידות חזרו לסוריה.  אמנם כ 5,000 חיילים של חוסיין עברו את הקווים לצד אשף. חיל האוויר של סוריה לא רצה להתערב שמא יגרום להתערבות חיל האוויר של ישראל, או להתערבות ארצות הברית.

	אומות ערב ערכו ניסיון להשכין שלום בין שני הנצים, אך הניסיון לא עלה יפה. הנשיא נאצר ביקש מיד להתערב והזמין לקהיר את המלך חוסיין ואת ערפאת. הפגישה נערכה ב 27 בספטמבר, ושני אלה חתמו על הסכם קהיר. היה זה למעשה דבר פוליטי אחרון שנאצר הגשים מאחר ולמחרת הוא נפטר. מעניין שחוסיין וערפאת באו לקהיר כאשר הם חמושים, וצריך היה להפעיל לחץ כדי לשכנע אותם שיבואו לפגישה ללא אקדחים . מסתבר שחוסיין לא הצליח לנצח את הפלשטינים במהרה, אבל מדינות ערב לא יצאו לעזרת ערפאת. נאצר הרגיש שהוא הולך ומתמוטט והתקפת הלב גרמה למותו מספר שעות לאחר המפגש.

ב 29 באוקטובר 1970 התמנה ראש ממשלה חדש לירדן ושמו Wasfi Tal. החיילים הבדואים הוציאו את אנשי פתח מהערים. מועצת PNC נפגשה ב 5 במארס 1971 בקהיר, ו Georges Habbash הביא להחלטה ליצור בירדן ממשלה תומכת בלוחמי החופש. נמתחה ביקורת על עראפת שהוא שואף להשגת הסכם מחודש עם המלך חוסיין.

המאבק של הצבא של ירדן במחבלים גבר. המחבלים ניסו להשיג שחרור של מחבלים פלשטינים שנעצרו. הארגון DPF של Hawatme אף תפש עובד אמריקני בקונסוליה על מנת להחליפו באסירים. הוא לא הצליח. אנשי Abu Aly Iyad שהגיעו בתחילה ל 800 נפש מספרם ירד ל 50 בלבד  והאחרונים עברו לגדה השנייה של הירדן ונכנעו לישראל. זכורני שראיתי את בריחתם וצליחת הירדן בטלוויזיה. כך הסתיימה למעשה מלחמת האזרחים בירדן.  התמנתה ממשלה ירדנית חדשה, יותר נחרצת, בראשון וספי טל. נערכו פגישות בלונדון ובטהרן עם נציגי ישראל. ישראל ניהלה מדיניות חריפה של מעצרים בעזה, והריסת בתים של פלשטינאים חשודים. ארצות הברית העבירה לאזור צי שלה. בשלבים האחרונים, הפלשטינאים ברחו לישראל מוטב היה להם בידי הציונים, מאשר בידי הבדואים האכזרים.

בהתאם להערכות הצלב האדום  נהרגו 3,444	פדאיון ונפצעו 10,840. היה כעס גדול על ראש הממשלה. נטען שהוא גרם בשנה אחת למותם של מספר אנשי פדאיון שעלה עשרה מונים על כל הנפגעים שגרמה להם ישראל.

נערכה ועדה של הפתח שבה בדקו את המצב. בועידה זו ערפאת טען שהכל היה כשורה והוא לא היה אשם. את האשמה הוא הטיל על אבו איאד ואבו ג'יחד. ישראל התקשרה יותר עם ראשי הערים שהיו כולם מצדדי חוסיין. ראש עירית בית לחם היה Elias Freij , זה של חברון Jabbari וזה של עזה Rashad Shawa. התושבים היו בדרך כלל לצד אשף, וזו הייתה הזדמנות שישראל הפסידה אותה.



3.6	הארגון הטרוריסטי ספטמבר השחור.



	הוקם ארגון טרוריסטי חדש בשם 'ספטמבר השחור'  BSO  (*18)בפיקודו של Saleh Khalif המכונה Abu Iyad. בעצם לא ברור לגמרי מי עמד בראש הארגון. יש ומזכירים את שמו של Ali Hassan Salameh שניסה להרשים את 'הזקן'. מעניין שכבר אז קראו כך לערפאת.

השאיפה של ארגון זה היה להפיל את המלך חוסיין בירדן ולנקום את אשר קרה בספטמבר 1970. ראש ממשלת ירדן Waspi Tal עמד להשתתף במפגש של הליגה הערבית בקהיר. אנשי מצרים חשבו שהשתתפותו מסוכנת אך ראש הממשלה הירדני רצה להשתתף. הוא רצח על ידי אנשי ארגון ספטמבר השחור במלון. גופתו הועברה  לירדן והנשיא סאדאת שלח מברק השתתפות בצער. הוא לא ידע באותה עת שגם הוא ירצח. 

 הארגון השתתף במספר חטיפות מטוסים, ואנו נזכיר כאן את חטיפת מטוס סבנה ב 8 במאי 1972. המטוס הגיע ללוד, ושם הוא הועבר למקום נפרד שבו לא הזיק לתנועה הבינלאומית. בטענה שרוצים לתקנו ולתדלקו הוא הותקף על ידי מגינים ישראלים.

פעולה אחרת של אנשי הארגון הייתה ההתקפה  שנערכה על הכפר האולימפי. המשחקים האולימפיים החלו ב 16 באוגוסט 1972. השתתפו 120 ארצות. אנשי הארגון הצליחו לתפוס בשבי את הספורטאים הישראלים ודרשו בתמורה לשחרורם לשחרר קבוצת אסירים גדולה מכל הפעולות בעולם. דיין רצה לבוא כדי לייעץ בשלבי המשא ומתן אך ממשלת גרמניה לא הסכימה. הגרמנים ניסו לשחרר את אלה שהיו בשבי, אך לא הצליחו. 8 ספורטאים נהרגו. העולם כולו הביט בעין לא יפה על הפעולה. המשחקים האולימפים שמשו אצל היוונים לסמל שלום ואחווה. כולם השתתפו במשחקים והמלחמות לא הפריעו. ארגון מרצחים פעל בהמשך משחקים אלה.

מנהיג ערבי אחד אשר התרשם מהפעולה היה זה הקולונל קדפי, אשר נתן לארגון תרומה של חמישה מיליון דולר. העולם היה מזועזע על ידי הפעולה, ובשנת 1973 הארגון סיים את קיומו. הפעולה לא היוותה תגמול לרצח הערבים של פתח בירדן ב ספטמבר השחור, ונתקבלה על ידי כל אנשי ההיגיון בתגובת סלידה.



3.7  	מלחמת לבנון. (*19)



אשף הכין עצמו בשעתו בירדן. היה זה טבעי למדי מאחר וירדן מיושבת במידה רבה פליטים פלשתינים, ואלה תרמו להקמת הצבא. מסתבר שנעשתה טעות ופעלו כמדינה בתוך מדינה. בשלב מסוים החלו לפעול נגד המלך החאשמי. התגובה הייתה מיידית. חוסיין לא היה יכול לסבול שיחתרו תחתיו. החלה פעולה של מלחמה בין הצבא הידני ליחידות של אשף, והחל מה שמכונה על ידי הפלשטינים , ספטמבר השחור. כבר פירטנו את הדבר קודם לכן, והתוצאה המעשית הייתה פינוי כוחות אשף מירדן.

היה זה ב 1970. אשף המוכה החל להקים עצמו בלבנון. נאצר הפעיל לחץ על לבנון אשר חתמה על הסכם קהיר.  הסכם זה העניק לאשף שטחי שלטון אוטונומיים. לאחר הגירוש מירדן כ 150,000 פלשטיניים נוספים התיישבו בלבנון. כ 50,000 התיישבו בבירות, 100,000 באזור טירה. הם הצטרפו בזאת לרבע מיליון הפליטים הקודמים שהתגוררו בלבנון.

גם בלבנון החל לבנות עצמו כיחידה צבאית וכמדינה בתוך מדינה .היו לו הכנסות של כמאה מיליון דולר ממדינות ערביות, ועל כן הוא לא חסר אמצעים לחזק את צבאו. יחידות הגרילה אוחדו לשלוש חטיבות. הביאו למדינה טנקים והגדילו את מספר קני התותחים. אשף הכין צבא קונבנציונלי ולא הסתפק עוד בפעולות קומנדו.

 מידי פעם היו התנגשויות עם ישראל, ואלה הרגו למשל 3 מנהיגים של אשף. זה הגיב בפעולות נגד ישראל. הצבא הלבנוני יצא נגד מחנות הפליטים אך התוצאות היו מזעריות ביותר. המנהיגים המרונים הגיעו למסקנה שהם צריכים לסמוך על פעולות המיליציות שלהם נגד אשף. היה זה רקע הקונפליקט הצבאי אשר התרחש בשנים 1975-76.

הנוצרים פנו לעזרת הצבא הסורי, אשר חדירתו למדינה נעשתה בהסכמת הליגה הערבית. רק נכנסו ונמצאו נוצרים אשר רצו בתוקף שהסורים יצאו את המדינה. הסתבר שלא קיבלו סיוע, אלא רק יריב נוסף שנאבק בהם.

	בלבנון הייתה מלחמה כבדה  בין הנוצרים, המושלמים ופליטי פלשתין. המלחמה נמשכה במשך תקופה של שנה וחצי.  לנוצרים היה ברור שהם זקוקים לעזרה. זו לא באה מצד הסורים, ולא מצד המעצמה הגדולה צרפת, שהייתה פטרונית הנוצרים בלבנון.  התלבטו קשות אם לפנות לישראל, משום שהנוצרים, על אף הכל, ראו עצמם כחלק מהאומה הערבית, הרואה את ישראל בתור אויב.

	ב 12 במארס 1976 נשלח אחד ממפקדי הפלנגות, אבו חליל, לפנות לעזת ישראל שהייתה אז מנוהלת על ידי יצחק רבין, כאשר יגאל אלון משמש שר ביטחון. הפלנגות לא היו הגוף הנוצרי היחידי. היה נשיא נוצרי Sleiman Frangieh , והיה גוף של Camille Shamoun אשר היה לו יחידה צבאית של הנמרים, בפיקוד בנו דניאל.

	ראש ממשלת ישראל נאתר לבקשת הסיוע של הפלנגות. את המשך המשא ומתן הפקיד בידי בנימין בן אליעזר (פואד) . זה היה מספר פעמים אצל הפלנגות והתרשם מאוד בשלילה על בזבוז הנשק הרב שהיה עד לו, וגם על האכזריות הנוצרית הרבה כלפי המושלמים. נתפשו מושלמים אשר הוצאו להורג, וגביותיהם טופלו בצורה  אכזרית ולא מקובלת.  שמעון פרס דאג משך 3 שנים להעברת נשק וציוד לפלנגות בסכום שהסתכם ביותר מ 150 מיליון דולר.

	הדבר האופייני ביותר לנוצרים היה חוסר האחידות אשר היה קיים בשורותיהם. בין הכוחות של ג'ומאיל לאלה של שמון  לא הייתה הסכמה, ובתאריך 7 ביולי 1978 הייתה התקפה על הנמרים בו נהרגו 80 אנשי שמון. הכוח הנוצרי השני בלבנון חוסל למעשה. התקפה אחרת הייתה על ביתו של  Sleiman Frangieh . זו הייתה תוצאה מרצח אחד מאנשי הפלנגות ואי הבנה. הייתה התקפה על ביתו ב13 ביוני 1978 ובה נעשה טבח גדול.  

	אזכיר כאן ש בחודש מאי 1977 נערכו בהירות בישראל וחל מהפך. אנשי מפלגת העבודה אשר התרגלו לשלטון וכבר תפרו את חליפותיהם בתור שרים, נוצחו על ידי הליכוד. קמה ממשלה חדשה עם תוכניות משלה. הממשלה המשיכה בתמיכה שניתנה לנוצרים על ידי ממשלת העבודה. ב 14 במאי 1978 עברה את הגבול ובנתה רצועת ביטחון. תוך תקופה קצרה הרצועה הועברה לשלטון של הרב סרן סעיד חדד, אשר הקים צבא לדרום לבנון , אשר היה צריך לשלוט על הגבול.

	ישראל רצתה להרחיק מהגבול את לוחמי אשף, ועל כן הכוחות הישראלים ואלה של רב סרן חדד ערבו התקפות על כפרים שתפקידן היה לשכנע את הכפריים לזרוק מהמקום את אנשי אשף.  ישראל הייתה מעונינת ביצירת מציאות נוחה עם אשף, בייחוד שעם עלית בגין לשלטון החלו שיחות השלום עם מצרים. הנשיא אנוואר סעדת בא בנובמבר 1977 לביקור בישראל, וב 1978 נחתמו הסכמי קמף דויד בין המצרים לישראלים.

בקשר ליחסים הלא נוחים ששלטו בלבנון בין הפלגים הנוצריים, אזכיר שרצו לארגן פגישה בין בשיר ג''ומאיל לסעיד חדד, מפקד צד"ל. בשיר סרב לתת לו את היד, וביקש מאת אחד הסגנים שלו לעשות כך. חוסר האחדות הקיים בין המרונים היה אחת הסיבות הרציניות ביותר לאי הצלחתם הצבאית.

	בזמנו של יצחק רבין רק שאפו לברית לא כתובה בין הפלנגות לישראל. ישראל הייתה ספקית נשק.  הדבר השתנה לאחר המהפך ועליית הליכוד לשלטון. תחילה שר הביטחון היה עזר וויצמן, אשר התפטר ב 1980. בגין נטל את תפקיד שר הביטחון בעצמו. שנה יותר מאוחר הוא הפקיד את התפקיד בידי אריק שרון.

	תוכניתו של אריק שרון הייתה הרבה יותר רחבה. הוא רצה שבשיר ג'ומאיל יבחר להיות נשיא לבנון, וישראל תעשה שלום עם לבנון, ויוציא אותה מכלל המדינות הערביות. הדבר לא היה לרוחם של הרבה מנהיגים לבנוניים ובראשם קמיל שמון, אשר לא רצו בשום אופן להתרחק מעמי ערב.

 אפילו בשיר ג'ומאיל לא נתן ידו לעניין ולא רצה להשתתף בקרבות. הוא ציפה לכך שישראל תתקדם מהדרום, ולא רצה שתהיה התקדמות מג'וניה. אמנם קיבלו את פני הרמתכ'ל הישראלי רפאל איתן בכל גינוני הטקס בג'וניה, עם יחידת כבוד ונגינת המנון התקווה. צה"ל לא רצה מלחמה בבירות, ובשיר ג'ומאיל אמר בצורה מעורפלת שהוא יטפל בבירות.

	נראה לנו שנוכל לסכם בכך שנאמר שאנשי הפלנגות רצו שישראל תוציא להם את הערמונים מהאש, מבלי שהם עצמם יסכימו להתערב בעניין. התירוץ שלהם היה שאין הם יכולים להתרחק מהערבים אחרים, אשר יצטרכו לחיות אתם הרבה זמן אחרי שישראל תעזוב אותם.

	היה קיים מצב עדין בלבנון כבר מ 1973. השנים חלפו ואשף החל להתבסס בארץ ולהקים לצבא ממש. הוא החליף את יחידות הגרילה הקטנות בצבא המורכב שלוש חטיבות, קסטל ,קרמה, וירמוק. השמות עצמם מלמדים על הכוונות הצבאיות שלו. רכשו טנקים בהונגריה ואצל הסורים, כך שהיו לו כבר יחידות ממוכנות. רכשו גם קני ארטילריה אשר הגיעה ל 250 תותחים.

	פרט לציוד הצבאי עבור אנשיו, נרכש ציוד צבאי רב עבור כוחות אשר יגויסו. הוא פעל כמו מדינה בתוך המדינה וארגן גיוס חובה של הגברים מעבר לגיל 16, וערך גם אמון טרום צבאי לנערים מעל גיל 12. 

	ישראל הרגישה את הסכנה בצבא נוסף חדש הנמצא על גבולות הארץ . אשף עצמו טרם הרגיש עצמו מוכן ודחה את הקרבות נגד ישראל. לכל היותר היו יריות בקטיושות על יישובי הצפון ותגובות ישראליות שהתבססו בעיקר בהפצצות מהאוויר. לצה"ל היו כוונות ונזכיר בקשר לכך את אריק שורון, את הרמתכ"ל רפאל איתן ואת ההכנות שהכינה אותם ממשלת העבודה לתאום פעולות עם הפלנגות.

	הפעולות הרבות של אשף הניעו את ממשלת בגין להגיב. במארס 1978 ישראל עברה את גבול לבנון במבצע ליטני.  הוקמה רצועת ביטחון. ישראל הייתה תחת לחץ מתמיד לסגת של ארצות הברית, ובסופו של דבר נסוגה כעבור שלושה חדשים. ברצועת הביטחון נשאר צבא דרום לבנון החדש של הרב סרן סעיד חדד.

	היו אמנם הפגזות אשף מעבר לגבול ופעולות תגמול ישראליות. במקום היו אמנם כוחות UNIFIL אבל אלה לא יכלו לבלום את אשף.  בין יוני ל דצמבר 1980 הכוחות של אשף ארגנו 69 פעולות צבאיות. ביןנמאי ל יולי הם ארגנו 1,230 התקפות קטיושות וארטילריה על 26 יישובים בהן נהרגו 6 איש ונפצעו 59 אזרחים. ארצות הברית ארגנה הפסקת אש ב 24 ביולי 1981אבל זה לא מנע עד להתחלת  מלחמת לבנון 290 תקיפות נוספות בהן נהרגו 29 איש ונפצעו 271.

	אשף הגדיל כוו. הוא רכב 20 טנקים נוספים מתוצרת סובייטית ט-54 ו ט-55, ו 40 קטיושות גדולות  נוספות.  הוא הוסיף למאה תותחים אנטי טנקים שהיו לו עוד 90 נוספים. בכלל מבחינה צבאית היזק את עצמו הרבה, וישראל הייתה צריכה להביא בחשבון את הכוח הנוסף אשר על גבולותיו.

	(*19)ב 3 ביוני 1982 נעשה ניסיון להתנקש בחיי השגריר של ישראל בלונדון שלמה ארגוב. ישראל ראתה ניסיון התנקשות בשגרירה כמו מקרה מלחמה. התברר שהמתנקש היה שייך לקבוצתו של אבו נידל. מדובר בקבוצה שנטשה את ערפאת בשעתו, אבל ישראל ראתה באשף אחראי לדבר. הייתה אסיפת הממשלה והוחלט על התקפת מטוסים. היא החלה במלחמה בלבנון, אשר הייתה מכוונת נגד אשף, המדינה בתוך המדינה. ישראל קיוותה שהמרונים יבואו לעזרתה. קראו לה מבצע שלג. (*20)

  תקיפת המטוסים נענתה על ידי הפגזת יישובי הצפון על ידי קטיושות, ותוך יומיים נתקבלה החלטה של חדירה ללבנון בעומק של ארבעים קילומטר, עד מעבר לטווח הקטיושות. השר מרדכי ציפורי העלה שאלות בקשר להשתתפות הסורים, אך מנחם בגין השיב שאין כל כוונה לתקוף אותם. לדברי שר הביטחון שרון. דובר על פעולה מצומצמת להבטחת שלום הגליל. כל הממשלה תמכה בפעולה המצומצמת.

החלה מלחמת לבנון ומבחינה מתודית ניתן להבחין בה ארבע שלבים.

א	בשלב הראשון בין 6-9 ביוני, עסקו בכיבושה של דרום לבנון.

ב.	בשלב השני בין 9-13 ביוני ,הגיעו למבואות בירות.

ג.	בשלב  השלישי, בין 14-26 ביוני, היו קרבות על הגבהות השולטות על בירות.

ד.	בשלב הרביע, בין 26 ביוני עד 12 באוגוסט, היה מצור על בירות.

דבר גורר את השני וצה"ל מצא עצמו ממשיך את התקדמותו מעבר לטווח הארבעים קילומטר. השפיעו לכך הפלנגות אשר ביקשו זאת. אנשי הפלנגות ציפו לכך מאת הצבא אשר סיפק לו את הנשק לפי החלטתו של רבין בשעתו, ואשר נראה היה להיות בעל הברית היחיד האפשרי. צריך היה להגיע לכביש בירות דמשק ולכתר את העיר בירות.

 הפלנגות נטלו על עצמן הטיפול בבירות עצמה. הדבר התאים להשקפתו של שרון אשר חשב על חיסול אשף בדרום לבנון והוצאתה של לבנון ממעגל המלחמה. דבר כזה ניתן להשגה אחרי צאתם של הסורים מלבנון והיווצרותה של לבנון נוצריה תחת שלטונו של בשיר ג'ומאיל. בהתחשב עם העזרה המובטחת, שרון ואיתן הורו על התקדמות לעבר בירות.

ב 9 ביוני הישראלים תקפו את הסוללות סם של הסורים בבקעה. נמשכו קרבות אוויר ויד הישראלים הייתה על העליונה. דמשק פנתה לרוסים למשלו סיוע, אך הם הסתפקו במשלוח נשק וציוד ולא התערבו בקרבות. כעבור ימים מספר נעשה ניסיון להכתיב שביתת נשק בחזית זו. ארצות הברית ניסתה להשיג שביתת נשק גם בחזית נגד אשף, והתערבה אצל הסעודים, אשר התערבו אצל הסורים, ואלה ניסו להשפיע על אשף. בגין לא הסכים בשום אופן שיניחו את ישראל ואת אשף בצורה שווה.

ההתקפה נערכה על ידי יצחק מורדכי וחייליו לצפון לעורך החוף. כוח שננחת על ידי עמוס ירון היה צריך לתקוף מאחורי צידון. כוח בפקודו של ינוש בנגל היה אמור לכבוש את הבופור  ההתקפה לכיוון הצידון נמשכה על ידי אביגדור קחלני. עמדה השאלה של בידוד הסורים מכניסה למערכה, והחיל של מנחם אינן יצא לכיוון הרי השוף. והפריד בין לבנון לעמק הבקעה שבו נמצאים הסורים.

מדינות ערב לא סייעו מעשית לפלשתינים. סוריה לא נתנה כל עזרה ואלג'יריה הסתפקה במשלח 3 מטוסי נשק.  סעודיה שלחה מספר מכוניות למתן עזרה רפואית . עבר הירדן הייתה למעשה היחידה שעזרה. היא אפשרה את המעבר ללבנון של כוח בדר שהיה לפלשתינים ואורגן בירדן. רק חלק קטן הגיע לבירות שכותרה. עיקר הכוח נשאר בתחום הסורי, ללא כל פעילות. גם עזרה מקומית לא הייתה לאשף. הם ציפו לעזרת השיע והדרוזים, אך אלה העדיפו לא להתערב.

לגבי מהלך הקרבות יש לציין שהערבים לא השתמשו במוקשים ולא פיצצו את הגשרים אשר על הליטני והזהרני, שהיו נהרות בדרך. יחד עם זה יש לציין שהם נלחמו בגבורה. הם לא נכנעו ללא קרב אלא המשיכו להילחם עד חומרה, והצליחו על ידי כך להביא להאטה ניכרת בתחום ההתקדמות העברי. יצחק מרדכי הגיע רק ב 9 ביוני במקום שתכננו להגיע יומיים לפני זה. רק ב 13 ביוני נעשה המפגש עם צבא הפלנגות של המרונים.

הבחירות נערכו ב 23 באוגוסט, ובשיר ג'ומאיל נבחר להיות נשיא. הדבר לא היה לרוח הסורים וישראל קיוותה שתוכל להביא לשלום לבנוני- ישראלי. פחות מחודש לאחר זאת, ב 14 בספטמבר , הסורים הביאו לכך שבשיר ירצח. אחיו אמין, אשר בא אחריו, היה מטבע הדברים הרבה פחות קרוב לישראל.

	כוחות ערפאת והחטיבה ה 85 הסורית היו נצורים בתוך בירות. תחילה ערפאת חשב על קבלת מסדרון דרכו יוציא את אנשיו אך אחר כך שינה את דעתו ונשאר בבירות. רק הסורים נסוגו מהעיר. הפלנגות התכחשו להבטחתן והחליטו לא לקחת חלק בכיבושה של העיר, פרט לבנין הפקולטה למדעים אשר נכבש על ידם לשם קיצור הדרך של הישראלים בעיר.

	כל הבקשות של ישראל מאת בשיר לקיים את הבטחתו לא הועילו. הוא טען שמוטב שיהיה נשיא של כל הלבנונים אשר יתנהג בידידות כלפי ישראל, מאשר לרכז שנאת לבנונים על ידי כיבוש העיר, דבר אשר צבא שרון יכול ממילא לעשותו.

	חלק מכביש בירות- דמשק נכבש על ידי הישראלים, ושימש לנסיגת הסורים מהעיר ואחר כך להסעת הצבא הישראלי. המצב בעיר בירות עצמה היה מעורפל כאשר המושלמים שולטים במערב העיר, וקיימת תנועה מתמדת בין שני הצדדים. הישראלים היו תוקפים את מערב העיר בייחוד במטוסים, על ידי הפצצות. 

	השתדלו להביא לקץ הלחימה בין שני הצדדים. ארה"ב שלחה שליח מיוחד אשר יטפל בעניין את מר חביב. זה הכין תוכנית בשני שלבים. בשלב הראשון ישראל תיסוג כמה קילומטר מחוץ לעיר ואנשי ערפאת ימסרו את נשקם לצבא לבנון. בשלב השני אנשי ערפאת יפונו מהעיר. הנשיא ריגן העלה בשיחות סודיות את האפשרות של משלוח חיילים אמריקנים לארץ. השיחות הודלפו, דבר שהכעיס למדי את הנשיא.

	בסופו של דבר פינוי אנשי אשף בוצע. מדינות ערב הביעו הסכמתן לקבלת אנשי אשף לתוכן. הפינוי נמשך 12 ימים בחודש אוגוסט. פונו 14,398 פלשטינים מהם 8,144 הועברו מעבר לים. 6,254 יצאו בכביש בירות דמשק אשר הזכרתי אותו כבר.

	לשם ביצוע הפינוי הועבר לאזור צבא של האו"מ שהיה בחלקו הגדול אמריקני וצבא צרפתי. משום מה האמריקנים ראו כל העת באמריקנים בעלי הברית של הישראליים. בהשפעתו של מנהיג אשר בא מאירן, מוסוי mussawi תקפו אותם ולא נמנעו מלשגר למחנה שלהם מכונית תופת.  נהרגו במכה אחת 241 אמריקנים, שהם בערך מחצית האחוז של כל האבדות שהיו להם במלחמת ויטנאם והרבה יותר מכל האבדות שהיו לה במלחמת המפרץ. 

יש להניח שארצות הברית תמנע מלשלוח חיילים לאזור קרבות. הרגו את האמריקנים על אף שהיו חלק מצבא בינלאומי אשר נשלח על ידי האו"מ לביצוע ההסכם. ההתקפה בוצעה באוקטובר 1983 ובחודש פברואר 1984 ארצות הברית הוציאה כוחותיה מלבנון. ישראל הגיבה בשנת 1990 כאשר מוסאוי הותקף מאווירון ונהרג.

	בשיר ג'ומאיל אשר נבחר לנשיא ב 24 באוגוסט לא הצליח לכהן זמן רב. ב 14 בספטמבר 1982 נרצח על ידי אנשים אשר נשלחו מסוריה. יומיים לאחר זאת הישראלים חדרו למערב בירות. הם אפשרו לכוחות הפלנגות להיכנס למחנות הפליטים סברא ושתילה. המיליציות הנוצריות היו אמורות להשתלט על המחנות. במקום זאת הן עסקו בטבח נוראי, אשר התפרסם בהיסטוריה. העיתון Time האשים את שר הביטחון הישראלי דאז אריאל שרון שיש לו אחריות מיניסטריאלית. שרון הגיב על ידי משפט שערך לעיתון. הוא זכה במשפט. בארץ הוחלט שהוא לא ישמש יותר שר ביטחון. 

	נבחר בתור נשיא אמין, אחיו של בשיר. בתיווך אמריקני זה ערך הסכם שלום בין לבנון לישראל ב 17 במאי 1983. צבא סוריה המשיך לשלוט בשליש מאדמת לבנון. לא היה זה הסכם שלום ממשי, אבל הוא היה צריך למנוע מלחמה בין שתי הארצות. ההסכם לא האריך זמן רב ובוטל באפריל 1984. הצבא הסורי אשר הבטיח להוציא כוחותיו מהארץ לא עשה זאת. אנשי הפלנגות לא היה להם כוח מספיק כדי למנוע תקיפות על ישראלים על ידי קבוצות יריבות.

	הלחץ בארץ היה כבד לעזוב את לבנון. מסיבה עיקרית זאת ישראל משכה את כוחותיה לאחור. התהליך נמשך עד יוני 1985 כאשר כוחות ישראליים נשארו רק ברצועת הביטחון של רב סרן חדד, אשר הגן עליה עם 2,500 אנשיו. כפי שסיפר לי מג'ור חדד, אתו הייתי ביחד בבית חולים רמב"ם שם הובא לטיפול נמרץ בעת שהייתה לי התקפת לב, חלק גדול מאנשיו היו שיעים. שלא כמו בימי הניאוטרליות של מפלגת עמל, נוצר פלג שיעי חזק חיזבאללה ( מפלגת אלוהים) אשר לחם נגד ישראל, ופלג של חיילים שיעים אשר שרתו בצבא דרום לבנון . 

	רצועת הביטחון של 5-7 קילומטר לאורך גבול ישראל נחשבה להיות הערובה הטובה ביותר עבור גבולה הצפוני של הארץ. חשבו שהיא יכולה להיות מוחזקת על ידי צבא לבנוני לבד, אשר ישתמש בשרותי קציני קישור ישראליים, אבל התברר בהמשך שהיה צורך לחזק צבא זו עם יחידות ישראליות. אנשי חיזבאללה התקיפו ללא לאות את הישראלים, עד שבשנת 2000 הוחלט לפנות את לבנון כליל.

	לדעת קהלידי זו הייתה מלחמה ללא מנצחים. נהרגו ב למעלה מ 650 חיילים ישראלים ונפצעו 4,000 כאשר צבא המיליציות של אשף מנה רק 15,000 איש. מדובר באחוז נפגעים גבוה ביותר. ישראל בנתה על התקדמות מהירה אך אשף האט את מהירות התקדמותו. ברור היה שכוח גדול בצורה משמעותית היה עשוי לגבור להשיג את מבוקשו, אך העובדה שנדרשו אבדות כה רבות תרמה את תרומתה להיווצרות התנגדות לעצם הפעולה. העניין גם חסם במידה רבה את דרכו של אריק שרון.

	גם עבור אשף התוצאות היו שליליות. בחודש אוגוסט 1982 ערפאת אולץ לצאת המדינה יחד עם הרבה אלפים מלוחמיו. התוכנית שלו להקים צבא אשר ילחם בישראל נחלה כשלון. הרי כבר היו לו יחידות טנקים ותותחים והיו לו יחידות צבאיות גדולות. היה צורך לבנות את הצבא מחדש, ולקבל את הנשק הקל מצה"ל עצמו, בהתאם להסכמי אוסלו. גם בפליטים מישראל בוצע טבח במחנות סברא ושתילה מבלי שתהיה לאנשי אשף כל דרך להגן עליהם.

	נערכו הסכמי אוסלו אשר בהתאם להם נמסר לפלשטינאים שלטון על חלק גדול מהגדה והרצועה. הפלשטינאים התחייבו לא להשתמש יותר בנשק הטרור אלא לקיים משא ומתן. מסתבר שלאחר שנים מספר התברר שהם אינם מסוגלים לעמוד בצד שלהם של ההסכם. התברר שיצרנו לעצמנו במו ידינו בדרומה של הארץ המשך למלחמת לבנון. מוקדם או מאוחר לא תהיה ברירה אלא לנצח במלחמה זו.







 













�פרק רביעי

הדרך לשלום, אוסלו והחזרה לדרך המאבק האלים.



4.1	פרוץ האינטיפדה. (*21)

	בלבנון היה בסוף המלחמה גירוש של אנשי אשף מארץ זו. הפלשטינאים הרגישו שלא נעשה דבר לטובתם. המדינות הערביות שכחו אותם. בוועידת הפסגה שנערכה בנובמבר 1987 לא עסקו בבעיה הפלשטינית בכלל. הבעיה שהעסיקה את הערבים הייתה זו של יחסי אירן- עיראק. הנהגת אשף שהייתה בטוניסיה לא טיפלה בפלשטין.

	הייתה שרשרת מאורעות אשר החלה ברצח סוחר יהודי, ותאונת דרכים אשר נהרגו בה ארבע פלשטינאים. ההמשך היה בפעולת הפגנת ילדים ב 9 בדצמבר 1987 אשר זרקו אבנים על חיילים. לפעולה של הילדים הללו קראו בשם רעידה , אשר בערבית היא אינטיפדה. השם היה מקובל עוד מ 1952 בעיראק, והשתמשו בו במספר הזדמנויות .

	הפעולה לא הייתה מובנת בישראל. יצחק רבין הגיב ואמר שיש לפעול בעצמה ולשבור ידים ורגלים. גם אשף לא הבין את ההתפתחות. פשוט, התושבים הפלשטינאים הגיבו, מאחר והייתה להם התחושה שלא נעשה דבר למענם. 

	הילדים המפגינים היו לובשים כפיות והיו מרימים אצבעות בצורת V. ב ינואר 1988 נערכה פסגה ערבית בטוניסיה, ושם כבר ראו  את ערפאת בתור יוצר האינטיפדה. למעשה נראה כאלו שהפעולה לא הייתה מתוכננת וערפאת רק אימץ אותה.

	האינטיפדה תרמה רבות ליצירת זהות פלשטינית. כבר דיברנו במקום אחר על ראשית יצירתה של זו. בעת הנערים הצעירים הרגישו שהמציאות לא צריכה להימשך. הייתה להם אפשרות מלאה להרגיש פלשטינאים. קמה מנהיגות מקומית שנראה המנהיגות הלאומית המאוחדת. מנהיגות זאת הסכימה מיד עם הקמתה שהיא כפופה לאשף אשר ממשיך לייצג את העם הפלשטיני.  היו בה פיסל חוסייני, חנן אשרוי, זיעד אבו זיעד, חנה סניורה ואחרים. גם התגלו גופים אסלאמיים כגון החמס והג'יחד האיסלמי, אשר לא היו כפופים לערפאת.

	שר החוץ האמריקני George Shultz בא לארץ ובא במגע עם ההנהגה המקומית. עוד לפני האינטיפדה שליח של אשף, Bassan Abu Sharif ,בא במגע עם ארצות הברית  והודיע שאשף מוכן להכיר בהחלטות האו"ם 242 ו 338, דהיינו להסכים עם קיום המדינה היהודית.  ערפאת הופיע לפני המועצה הלאומית של פלשטין שהתקיימה באלג'יריה ודיבר שם על 'שלום אמיצים', מונח שהשאיל מדברי דה גול.

	דבריו עשו רושם והאו"ם החליט להזמין אותו לנאום שם. 154 ארצות האו"ם הסכימו לכך ב 4 בדצמבר ורק ישראל וארה"ב התנגדו. ערפאת הופיע בנאום ב 12 בדצמבר 1988. בינתיים ארה"ב החלה לבוא במגע בעקיפין עם אשף, דבר אשר הבטיחה לא לעשותו עוד ב 1975, בימי הנרי קיסינג'ר.

	בינתיים חלו דברים בעולם האחר. באוגוסט 1988 עיראק סיימה את מלחמתה עם איראן. בעיה שנשארה פתוחה הייתה זו של החזרת חובותיה של עירק עקב המלחמה. החובות שלה הגיעו ל 60 מילירד דולר. מתוך סכום זה , 8 מיליארד היו חוב לקובית. בועידת פסגה אשר התקיימה במאי 1990 בבגדד הועלה על ידי קובית הדרישה להחזרת החוב. ערפאת צעק קשות על נציגי קוביית שאינם מוצאים דרך לדחות את ההחזר.

	התקיימה פלישה של עירק לקוביית וקמה נגד עיראק ברית בהנהגת ארצות הברית. בברית זו מדינות ערביות כמו מצרים, סוריה, מדינות המפרץ, ערב הסעודית. ערפאת הביעה תמיכה בעיראק. לעומתו אבו איאד הודיע שהוא מתנגד לפלישה. מנהיג ערבי אחר, אבו נידאל, אשר תחילתו הייתה באשף אך נפרד ממנה, שלח אנשים לצפון אפריקה , אשר רצחו את אבו איאד. 

עירק שלחה טילים לטווח ארוך לישראל אשר יצרו אווירה לא נעימה, אך לא גרמו בסופו של דבר לאבדות בנפש. ראש ממשלת ישראל, יצחק שמיר, השיג את אהדת האמריקנים על ידי כך שלא הגיב ונתן לאמריקנים בלבד לפעול. הוא הוכיח לראשונה שגם הבלגה היא ביטוי של עצמה. האמריקנים חדרו בסופו של דבר בכוחות קרקע, גרשו את העירקים מקוביית, והביאו בסופו של דבר להפסקת אש.

 האיש שנוצח למעשה היה ערפאת. אנשיו הריעו כל הזמן ורקדו על הגגות בעת משלוח הטילים העירקים. סאדאם חוסיין נשאר פועל בעירק , אבל האמריקנים התקשו לסלוח לערפאת אשר תמך בו. בסכום נאמר שמלחמת עירק- קוביית פעלה נגד ערפאת.

באותה עת, העלו מחשבות כיצד להביא לסיום הסכסוך בין ישראל לתנועות ההתנגדות הערבית. כיצד ניתן היה לשים קץ לאינטיפדה. ארצות הברית ניהלה שיחות עם אשף. לאחר 18 חודשי שיחות, שר המדינה מר Baker הודיע ב 20 ביוני 1990 שהוא שם קץ לשיחות האלה, אשר אינן מובילות לשום דבר.

המלך חוסיין חשב שהוא יכול לסייע להשכנת שלום . ערפאת היה בטיפול ריפואי בעמן וחוסיין נפגש אתו. בתאריך 28 באוגוסט, 1990 הודיע על תכנית הסכם אשר קיבלה את הסכמת ערפאת. יש אומרים שערפאת הגיע למסקנה שמוטב יהיה שהוא ישב למשא ומתן עם הישראלים. לפחות במשא ומתן הוא ישיג דברים אשר לא יכל היה להשיג בהתנגדות הלוחמת שלו.



4.2	הפגישות במדריד.



שרי החוץ של ברית המועצות Boris Pankin ושל ארה"ב James Baker,  הודיעו על הזמנה לשיחות בין שני הצדדים, אשר יתחילו ב 18 באוקטובר בבירת ספרד מדריד . בשיחות האלה היו צריכים להשתתף גם מנהיגים פלשטינאים מקומיים . היה פיסל חוסייני, בנו המתון של עבדול קדר חוסייני שנפל במלחמת העצמאות על הקסטל. האיש היה מתון וזכה באמונת הפלשטינים. נציגה פלשטינאית אחרת הייתה Hanan Ashrawi . מנהיג אחר היה המרצה בפילוסופיה באוניברסיטת ביר זית אשר נקרא Sari Nusseiba. הם היו צריכים להופיע במשלחת מעורבת ירדנית פלשטינאית.  שליט סוריה , הגנרל  אסד, הביע נכונותו להשתתף בפגישה, וכמובן יצחק שמיר, ראש ממשלת ישראל הביע הסכמתו.

ארצות הברית הבטיחה בשעתו להיות ערבה בשביל 10 מיליארד דולר אשר ישראל תלווה אותם. ערבות זאת הבטיחה שהריבית אשר תשולם עבור ההלוואות תהיה קטנה ביותר. ההלוואות שקיבלה ישראל היו מיועדות גם עבור עבודות פיתוח בשטחים. הערבים התנגדו לפיתוח כזה. נשיא ארה"ב הודיע בספטמבר 1991, שארצות הברית לא תהיה ערבה עבור הלוואות אשר ישמשו בהתנחלויות.

שיחות מדריד החלו ב 30 באוקטובר והיו מאורע טלוויזיוני ממדרגה ראשונה אשר הועבר לכל העולם. דברו על הסדרי שלום. באותו הזמן רק החריפו את האינטיפדה. לא היו תוצאות ממשיות לכיוון שלום.

הייתה תנועה רבות ממקום אחד למשנהו ו ערפאת היה אחד הנוסעים. ב 29 באפריל 1992, באחת הנסיעות האלה, מטוסו של ערפאת נפל במדבר. הייתה הרגשה שיהיה שינוי, מאחר ולא היה ידוע דבר עליו יום שלם. התברר אחר כך שהטיס וחלק הנוסעים נהרגו, אבל ערפאת ניצל ולא קרה לו דבר. החלה להתהלך האגדה שהאיש הוא כמו חתול, הנוחת תמיד על רגליו, מבלי שיקרה לו דבר. יש להניח שאפשרות מוות קרובה השפיעה על האיש. מצד אחר, במשך העדרו החלו לחשוב על איש אשר יבוא במקומו.



4.3	עריכת הסכם אוסלו. (*22)



מסתבר שמאורעות גדולים מונעים לעתים על ידי אנשים פשוטים. במסעדה בתל אביב נפגש איש  נורבגי שעסק בעבודה חברתית  Terje Rod Larsen עם מדינאי ישראלי זוטר במפלגת העבודה , אשר שמו היה  יוסי ביילין. יתרון אחד של המדינאי הישראלי היה שהוא היה מקורב למנהיג העבודה ,שמעון פרס. הנורבגי הציע שיערכו פגישות בין נציגי שני העמים בנורווגיה.

בישראל נערכו בחירות ב 1993. מפלגת העבודה עלתה לשלטון ושמעון פרס התמנה שר החוץ. יוסי בילין היה תת השר שלו. יצחק רבין הודיע על כוונתו להגיע להסדרי שלום עם הערבים תוך שנה. בילין זכר את הצעתו של טרג' לרסן ואורגנו שיחות סודיות באוסלו בין נציגות ישראלית לנציגות פלשטינאית. בצד הישראלי הופיע פרופסור מאוניברסיטת חיפה, Yair Hirshfeld ובצד הערבי היה Abu Ala. מובן שאלה לוו על ידי אנשים אחרים.

הייתה קיימת שאלה בקשר למידה בה הנציגים מיצגים ארצותיהם, וסמכות דבריהם. היתרון הגדול היה שהנציגים הרגישו עצמם חופשיים, ולא חייבים לקיים את ההצהרות של המנהיגים. במשך אותו הזמן התנהלו שיחות רשמיות בושינגטון בהן השתתפו אשרווי, חוסייני ועבדל שפי. אלה ניסו להסדיר דברים כמו לוח זמנים של הנסיגה הישראלית. התברר שהצעות כאלה , אשר משכו יותר תשומת לב, אינן מביאות תוצאות.

 באוסלו הביאו את ההצעה של עזה תחילה. ההצעה שונתה לעזה ויריחו תחילה. הלכו בדרך יותר פשוטה. הם חילקו את הפתרון לשלבים. הבינו שבעיית ירושלים סבוכה יותר ודחו אותה למאוחר יותר. ישראל הסכימה שאשף הוא נציג הפלשטינאים . מצדו ערפאת הסכים להכיר בישראל ולבטל בהקדם את הסעיפים של האמנה הפלשטינאית שאינם מסכימים לקיומה. שמעון פרס בא לאסלו על מנת לפתור בעיות של הרגע האחרון.

ב 19 באוגוסט 1993 הודיעו על הסכם אוסלו. הכנסת אשרה אותו וכן עשה גם הועד הפועל של אשף. העניין הפך למאורע טלוויזיוני ממדרגה ראשונה. ב 13 בספטמבר 1993 חתמו על ההסכם בחצר הבית הלבן. הנשיא קלינטון היה מוקף על ידי פרס ורבין, אבו מזן וערפאת. ההסכם לא היה מפורט לגמרי ולא קבע שום דבר בדיוק. הוא היה מחולק לשלבים, וביצוע כל שלב היה צריך להיות כרוך במשא ומתן נוסף חריף. בינתיים הוא השיג דבר אחד: האינטיפדה הגיע לקצה. 

נסכם על כן ונאמר: הסכם אוסלו לא פתר שום דבר. הוא יצר אפשרות לסיים את האינטיפדה בכבוד ולדחות את הבעיות לשלב מאוחר יותר. הוא אפשר תקופות של תקווה לשלום תמורת העברת קרקעות לערבים.  הערבים הסכימו אליו כי בדרך אחרת לא השיגו שום דבר. הגיעו למצב כלכלי קטסטרופלי והיו צריכים לפתור בינתיים את המצב הכלכלי.

יש המוציאים בו פגמים, והפגם העיקרי הוא חוסר הדייקנות ואי הבהירות שבו. יצוין שדווקא דבר זה אפשר להגיע להסכם. כל דבר מדויק יותר היה מונע אותו. כך היה הדבר לגבי שיחות ושינגטון וניסיונות תווך אחרות. דבר אחד חשוב ביותר שהושג בהסכם הוא הכרה בקיומם של שני הצדדים. ערפאת ואשף הסכימו לקיומה של ישראל והצורך לבוא אתה במשא ומתן. מצדה  ישראל הסכימה לכך שאשף הוא הנציג הבלעדי של העם הפלשטיני. עליה יהיה לנהל משא ומתן עם ערפאת.



4.4	ביצוע הסכם אוסלו.



באוסלו לא שמו קץ לסכסוך הערבי- ישראלי. סוכם רק שלשני הצדדים יש עמדות שונות, ועל הבדלי ההעמדות יש לגשר על ידי משא ומתן. בקרב ההנהגה הפלשטינית לא הייתה דעה אחידה. הייתה קיימת דעת מתונים ודעת קיצוניים.  דעת המקומיים לא התקבלה. דווקא זו התקבלה של אנשי טוניס כמו אבו עלה ואבו מזן אשר עסקו בצד הפיננסי.

ערפאת קבל הבטחות שונות ממדינות ערב. מצרים ראתה בהסכם המשך לשלום אשר היא חתמה בשעתו. מדינות המפרץ הפרסי לא היו מוכנות לקבל את ערפאת. כאשר מלך סעודיה,  Fahd , דיבר עם ערפאת בינואר 1994, הסכים רק שיעניק לו שלושים מיליון דולר דרך הבנק העולמי, והאריך דבור על השחיתות הפלשטינית. למעשה הגיעו לידי ערפאת רק רבע מהכספים המצופים, והוא דווקא נאלץ יותר לסמוך על ישראל.

גופים דתיים כמו החמס והג'יחד האיסלאמי הגדילו את חלקם בצבור הערבי, אשר לא תמך בהסכם. צבור זה התקשה לקבל מאורעות כמו הרצח על ידי ישראל בתאריך 28 בנובמבר 1993 של הטרוריסט אחמד אבו ריש. התוצאה הייתה שבבחירות שנערכו בדצמבר 1993 הארגונים הדתיים האסלאמיים השיגו רוב.

ערפאת היה צריך למכור את רעיון ההסכם. הוא חזר כל הזמן שההסכם העניק למדינות ערב הרבה יותר מאשר ניתן היה לקבל בכל דרך אחרת. הוא ניסה כל העת להשיג קולות ברחוב הערבי, ועשה זאת על ידי מתן הבטחות בערבית, אשר לא עמדו היטב עם תנאי ההסכם.

היה מתוכנן שבתאריך 13 בדצמבר 1993 תימסרנה לארגון הערים עזה ויריחו. רבין אמר שאיננו רואה שום דבר קדוש בתאריכים עצמם. הערבים מייחסים משקל רב לכבוד. לישראל היה חשוב הביטחון. הישראלים  לא שמו לב לדרישות הכבוד הפלשטינאיות. לא ראו לידם מדינה ערבית חדשה, ולא הסכימו לקרוא לערפאת ראש ממשלה אלא יושב ראש בלבד. מטעמי ביטחון, עמדו על כך שיערכו את הבדיקות לכניסה ויציאה של שטחי אשף.

בפברואר 1994 פרס וערפאת ערכו את הסכם קהיר. הסכם זה היה בהתאם לדרישות הביטחון הישראליות. ערפאת הסכים לקרוא להתיישבות המתנחלים בשם בלוקים ולדבר בעתיד על הבלוקים. הוא הסכים לתוכנית של רבין לבנות דרכים עוקפות אשר יחברו את ישראל הישנה ליישובי המתנחלים. היה בכך מעין הסכמה לתופעת ההתנחלות עצמה, ודבר מנוגד להבטחות ערפאת לערבים שהמתנחלים יפונו. היו רבים אשר ראו את ההסכם בתור מפלה גדולה לפלשטינאים.   Edward Said כינה את הסכם אוסלו בשם ורסאי פלשטיני.

בתאריך 25 בפברואר 1994 קרה מעשה טבח איום. ברוך גולדשטיין, חבר בארגון הקיצוני היהודי 'כהנא חי',  נכנס לקבר האבות בחברון. מדובר במסגד שהוא גם בית כנסת. מאמינים שקיים מזמן האבות. הוא נכנס עם רובה אוטומטי, ירה, והרג 29 מתפללים ופצע 300. המתפללים המוסלמים הצליחו לרצוח אותו. מעשה איש זה נשאר כמו כתם עצום על היהודים. הערבים הפסיקו לזמן מה את המשא והמתן אתם. רבין סיכם בכנסת את תקופת האינטיפדה, וציין שנהרגו בה 2,156 פלשטינים. יותר מ 120,000 נעצרו.

עמדה שאלה של חידוש דיונים מעשיים, ואלה חודשו ב 29 באפריל, על ידי החתימה של הסכם של הוועידה לשיתוף פעולה כלכלי. נעשתה התאמה בין הכלכלות של ישראל והשטחים, ונקבעו סידורים להעסקת עובדים פלשטינים. ההכנסה שלהם היוותה 25 אחוז מהכנסת פלשטין. ישראל התחייבה להחזיר לשלטונות הפלשתינאיים את הסכומים שגבתה מפועלים אלה. 

נקבע שישראל יכולה להפסיק העסקתם בעת הצורך. עת כזאת הייתה לעתים קרובות לאחר ביצוע מעשי פיגוע. המעשים הללו פגעו בפלשטין בצורה רצינית. ישראל הביאה פועלים ממקומות אחרים, אשר העסקתם באה במקום העסקת הפועלים הערבים. התברר שבשעה שהיתיר מעשי פיגוע , ערפאת פגע בכלכלה הפלשטינית. 

היום הגענו למצב שהמתונים ביותר בישראל מדברים על הפרדה בין שני העמים על מנת למנוע מעשי פיגוע. הפרדה פירושה אובדן מקור הכנסה גדול בשביל הפלשטינים. לדעתי יהיה צורך להגשים את תכנית פילבי מלפני עשרות בשנים, וליישב חלק מהאוכלוסייה הערבית שברצועה בגדה,  מחדש, בסעודיה. הדבר רק יכול להיות לברכה לשני הצדדים, לתושבים אשר כבר לא יוכלו להרוויח פרנסתם בישראל, ולסעודיה הסובלת מכך שמספר תושביה קטן מידי. רק הסתה ואי ביצוע כל דבר מעשי לא יעזור לערבים. יש לתת לנוער תקווה לעתיד טוב יותר, ולשקמם. מאידך שלום אינו יכול לבוא על סמך הסתה ותקוות לזרוק את היהודים לים ולקחת רכושם.

שני הצדדים הגיעו להסכמה בקהיר ב 4 במאי 1994. הבעיה שעמדה בדרך להסכם הייתה זו של גודל יריחו. בירדן יריחו היה גליל בעל 360 קילומטר מרובע. הישראלים חשבו על הרבה פחות. בסופו של דבר ההסכם נעשה על שטח 54 קילומטר מרובע. הוכנה מפה, וערפאת ניסה לעשות את אחד התרגילים שלו. כאשר חתם על כל ההסכם , לא חתם על המפה. הנשיא של מצרים מוברק, שושבין ההסכם,  התרגז מאוד.  ב 13 במאי החל תהליך מסירת השטחים לפלשטינאים. ב 1 ביולי 1994 חזר לארץ יאסר ערפאת עם 9000 אנשי צבאו שהיו בטוניס.

נוצרה רשות פלשטינאית אשר יאסר ערפאת שמש בתור יושב ראש שלה. נקבעו גם סעיפי חוק אשר ידריכו את פעילות הרשות. נקבע שההנהלה תהיה בידי ועד פועל. היה זה למעשה מיניסטריון או קבינט אשר שלט על שטח הרשות. סעיף 9 של הסכם קהיר הזכיר כוח משטרתי חזק אשר יעמוד לרשות הרשות. האנשים אשר עמדו בראש היו הקולונלים Jibreen Rajoub אשר שלט על הכוח ביריחו, ו Mohammad Dahlan אשר שלט על עזה. בין הצעדים הראשונים שלהם היו פגישות עם יעקב פרי, ראש ארגון הביטחון בישראלי, השין בית.

נמשכו פעולות טרור. מידי פעם אנשי חמס או ג'יחד מוסלמי היו נכנסים לשטח ישראל ופוגעים בחפים מפשע. ישראל לא הגיבה רצינית. רבין טען שבקרב הפלשטינאים יש כאלה אשר מנסים להכשיל את הסכם אוסלו. הוא היה מסתפק בכך שמנע בעד כניסת פלשטינאים לישראל, ועל ידי כך גרם להם לבעיות כלכליות. הדבר רק החריף את המצב והקשה על ערפאת לשלוט.

היה צריך להמשיך את המשא ומתן, ו ב 24 בספטמבר 1995 ערפאת ושמעון פרס הגיעו להסכם טאבה, או אוסלו II ,כפי שעוד מכנים אותו. ההסכם הזה כלל 31 סעיפים, היו בו 314 עמוד ו 9 מפות. 69 אחוז מהגדה נשארו תחת שלטון ישיר ישראלי, אך היתר בסך 31 אחוזים הייתה בשליטת הרשות. הבחינו בשלושה סוגי שטחים: שטחים מסוג A בהם שליטת הביטחון היא של הרשות יחד עם שליטה אחרת, ושטחים מסוג B ו C  בהם הייתה מידה מסוימת של שלטון ישראלי. השטחים מסוג A הוו 6.6 אחוז משטח הגדה. הם כללו את הערים שכם, רמאללה, בית לחם, טולכרם וקלקיליה. 

ההסכם נחתם ב 28 בספטמבר 1995. במסגרתו ישראל שחררה 1,200 אסירים ביטחוניים שהיו כלואים, היא הקפידה ביותר לא לשחרר אסירים עם דם על הידיים.

ב 4 בנובמבר 1995 צעיר ישראלי, יגאל עמיר, ירה והרג את ראש ממשלת ישראל דאז, יצחק רבין. הממשלה עברה לשמעון פרס. התקיימו שיחות על המשך תהליך אוסלו. לשמעון פרס התברר שקשה לו לשלוט במצב הקיים והחליט על קיום בחירות מוקדמות. הסקרים הראו שבבחירות אלה הוא היה אמור לנצח. הוא זכה בדרך כלל בקולות האוכלוסייה הערבית. אחד המנהיגים הערביים, לא היה שבע רצון ממדיניות הממשלה החליט שהערבים יפגינו נגד מדיניות הממשלה על ידי כך שישלשלו לקלפי פתק לבן, במקום פתק לטובת פרס.

הוא אכן הצליח. פרס לא נבחר, ובתור ראש ממשלה בא איש הליכוד, בנימין נתניהו. הרוב שלו היה קטן ביותר ונפל מ 30,000 קולות. יש להניח שהקולות הלבנים של הערבים העלו אותו לשלטון. אחד הדברים הראשונים שעשה היה להצהיר שהוא מכבד את הסדרי מפלגות השמאל. לפי תהליך אוסלו היה צריך להחליט על פינוי שטחים מסוימים, ובעיקר על זה של העיר חברון. 

4.5	נתניהו. השלטון בישראל עובר לליכוד. (*23)

נתניהו העביר את השלטון ממפלגת העבודה לליכוד. נגיד עליו מילים מספר.	נולד בתל אביב ב 21 לאוקטובר 1949. בילדות גדל בירושלים. עבר לארצות הברית שם בילה את ימי לימודיו בבית הספר התיכון. אביו לימד היסטוריה ופעל בתור היסטוריון . חזר לארץ ב 1967 והתגייס לצה"ל. הוא שרת ביחידת קומנדו מובחרת שפעלה נגד טרוריסטים. עשה זאת בתור חייל וקצין. הוא שרת עד שנת 1972 ואחריכן נכנס לחיים הפוליטיים.

 נטל חלק בכמה פעולות, כולל הפעולה שבשדה התעופה בירות. נטל חלק גם בפעולת הצלת חטופי סבנה בשדה התעופה בן גוריון. בפעולה האחרונה נפצע. מפקד חזית הצפון האלוף מוטה גור ציין אותו לשבח. לאחר מלחמת יום כיפור שוחרר בדרגת סרן.

	קיבל את התואר הראשון בארכיטקטורה, ואת התואר השני בניהול באוניברסיטה של הMIT . למד גם מדע פוליטי ב MIT ו ב Harvard. לאחר סיום לימודיו הועסק על ידי קבוצת יעוץ מבוסטון, העוסקת במתן ייעוץ בינלאומי. לאחר זאת הצטרף להנהלה הבכירה של תעשיות רים בירושלים.

	אחיו יוני נהרג כאשר פיקד על פעולת ההצלה באנטבה, והוקם על שמו מוסד יונתן, העוסק בחקר הטרור. ב 1979 נתניהו ארגן במוסד, וועידה בינלאומית, המוקדשת לפעולה נגד הטרור. כמה ממנהיגי העולם כגון מזכיר המדינה George Shultz  השתתפו בוועידה. מר שולץ עמד ב 1984 על תפקידו בשינוי מדיניות ארה"ב בשטח הטרוריזם.

	לפי בקשתו של השגריר דאז משה ארנס, הוא נטל את תפקיד סגן בשגרירות ישראל בושינגטון והיה חבר הנציגות הישראלית הדנה בשיתוף פעולה אסטרטגי עם ארצות הברית. שנתיים לאחר זאת מונה בתור שגריר ישראל באומות המאוחדות, ובתפקיד זה שימש ארבע שנים. בשנת 1987 היה בין אלה שהתאמצו לפתוח את הארכיבים הגרמנים של הזוועות שנעשו.

	לאחר שחזר לישראל ב 1988 , נבחר לכנסת ה 12 בתור חבר הליכוד, והתמנה בתור סגן שר החוץ.  באוקטובר 1991 הוא היה חבר בכיר בוועידת השלום אשר במדריד. וועידה זאת, שהוזמנה על ידי ארה"ב וברית המועצות,  החלה את המשא ומתן בין ישראל לסוריה, לבנון, ונציגות משותפת של ירדן ופלשטין.

	ב 25 במארס 1993 נבחר להיות יו"ר מפלגת הליכוד  והמועמד לתפקיד ראש הממשלה. היה זה לאחר שיצחק שמיר נוצח בבחירות אשר נערכו ב 1992. בזמן שלטונם של רבין ופרס הוא נשאר בתור ראש האופוזיציה.  צורת הדיבור שלו מפורסמת. לאחר רצח רבין, ב נובמבר 1995 הובאו נגדו האשמות של הסתה, אבל הוא דחה אותן.

 ב 29 במאי 1996 נבחר להיות ראש הממשלה התשיעי של ישראל והושבע ב 18 ביוני 1996, לאחר אישורה של הכנסת. הוא ראש הממשלה הצעיר ביותר שהיה למדינה. הוא גם היה הראשון שנבחר לפי שיטת בחירה ישירה של ראש הממשלה. בבחירות שנערכו במאי 1996 הוא אסף 50.4 אחוז של הקולות לעומת 49.6 אחוז שניתנו לשמעון פרס. מסתבר שהרוב של פחות מאחוז אחד במספר הקולות הכולל, בטא בעצם רוב של 11 אחוז רוב בקול היהודי. הדבר המעניין הא שיותר מ 80,000 ערבים ששמו פתק לבן לקלפי בהתאם להצעתו של מנהיג ערבי. העבירו את הרוב מהמחנה של מפלגת העבודה לזה של הליכוד.

	בסקר הקולות שנעשה הרבה לפני הבחירות, שמעון פרס היה מוביל ב 36 אחוז. היו סימנים של עלייה מתמדת של היריב שלו, אבל שמעון פרס לא תאר לעצמו אפילו בחלומות הרעים ביותר, שהוא עשוי להפסיד בבכירות עצמן. הוא השאיר את ניהול הבהירות לאנשיו.

	המקרים של הפצצות שהכניסו אנשי חמס, העלה את הפופולריות של נתניהו. מספר גדול והולך של ישראלים אבדו את האמון בהסכם אוסלו. הסקרים הראו כמעט שוויון קולות, עם יתרון קל ביותר לפרס. ביום הבחירות הסקרים הראו כל הזמן יתרון לפרס.  רק לקראת הסוף המגמה השתנתה, והתברר שנתניהו ניצח. הקולות הלבנים שהוכנסו לקלפי הכריעו את הקו.

	מספר הקולות של נתניהו היה 1,501,033 (50.4%) ואלה של פרס 1,471,560 (49.6%). היתרון של 30,000 קולות בערך. מספר הקולות הפסולים, שהיו בעיקר קלפים לבנים גדול פי כמה,  146,681. הדבר מראה בעליל שאם הערבים היו מצביעים כולם לטובת פרס היה לו עודף ברור. הימנעותם מהצבעה הביאה לרוב של נתניהו. זו הוכחה ברורה שרצון של ערבים 'להראות' לאחרים, גרם לאובדן השלטון של האיש הקרוב להם.

	לגבי תוצאות הבחירות לכנסת היה לעבודה 34 קול ולליכוד (יחד עם דויד לוי ואיתן) סך של 32 קולות.

המפלגות הדתיות 23 קול, מרץ 9, ישראל בעליה 7, הדרך השלישית 4, מולדת 2, מפלגות ערביות 9

	האמת צריכה להיאמר שלא היה כל כך ניצחון של נתניהו כמו הפסד של פרס. נראה שהיה צורך במנהיגות חדשה למפלגת העבודה ואהוד ברק וחיים רמון ראו עצמם מתאימים לתפקיד.  היו אלה בחירות שבהן המצביעים שלשלו לקלפי שתי פתקאות: האחת הייתה עם שמו של ראש הממשלה המוצע, והשנייה עם המפלגה המוצעת. הייתה תקווה ששיטת הבחירות החדשה תגרום לירידה במספר המפלגות, אך התברר שבדיוק  ההפך לכך הוא שקרה .

	דויד לווי ורפאל איתן היו מוכנים להציג עצמם לבחירות לראשי ממשלה. אריאל שרון הצליח לשכנע אותם לא להציג מועמדותם, כדי שיהיה לימין רק נציג אחד, נתניהו. נתניהו נתן בתמורה כל מיני הבטחות, אשר התקשה אחר כך למלא, וגרמו לו צרות מקרב אנשי מפלגתו הוא. פרס סמך על הקול הערבי, והיה מעוניין בקול החרדי. הרבנים הודיעו לאנשיהם שיצביעו עבור המועמד הקרוב יותר לדעות הדתיות. אפשר לתרגם דברים אלה לתמיכה מובטחת לנתניהו. הסיבה האחת לתמיכה הייתה השנאה הגדולה למפלגת מרץ, אשר תמכה בשמעון פרס. 

עבור הכנסת הצביעו 3,051,592 איש. עבור ראש ממשלה רק 2,972.589. הצביעו 80,000 פחות. זאת הייתה כנראה תוצאת הייעוץ הערבי לשים פתק לבן וזו הסיבה שאמרתי קודם, שהיה כאן הפסד של פרס. לפחות דבר אחד ניתן ללמוד מהמקרה. השמאל הציע מדיניות רכה יותר כלפי הערבים. התגובה של חלק מהם היה לא להצביע עבורם בכלל. מדיניות של מרץ הביאה איפה לתוצאה הפוכה מהמצופה. 

	התוצאות עבור הבחירות לכנסת הראו ירידה גדולה של שתי המפלגות הגדולות, והגדלת כוחן של המפלגות הדתיות.  היה קשה להרכיב ממשלה. עלה הרעיון של ממשלת אחדות, אך לנתניהו ולאנשי מפלגת העבודה היה ברור שקשה להשלים בין שתי מדיניות שונות, האחת עבור המשך קו השלום, והשנייה הרואה את הקשיים הקיימים. לבסוף נתניהו הרכיב קואליציה של 66 חברים אשר היו ממפלגתו, המפלגות הדתיות, ישראל בעליה והדרך השלישית. ברור היה שיהיה קשה לעמוד נגד לחצים של אנשי מפלגות קטנות. הממשלה מנתה 18 שרים ו 6 תת שרים. הרבה מאנשי הליכוד מצאו עצמם בחוץ. העיקרי היה אריאל שרון. ברגע האחרון דויד לוי הביא הצעה ליצירת משרד תשתיות , משרד הבנוי על דברים שנלקחו מהמשרדים השונים, אשר יימסר לאריאל שרון.

	בתנאים הקיימים נתניהו בנה הרבה על כך שהוא ישמור את הקלפים קרובים לחזהו ויפעל בעצמו. הדבר גרם לכך שהוא עורר את חשדנותם של רבים מחברי מפלגתו. הוא מצא עצמו שמאמינים לו פחות ופחות. המצביעים הישראלים לא הצביעו על עזיבת דרך ההסכם, אלא ציפו למדיניות יותר מאוזנת. בעוד ששמעון פרס ראה את פגעי הטרוריזם כדבר המסכן את מדיניות השלום, נתניהו ציפה שמדיניות השלום תמנע כל פגועים.  על כל פנים הליכוד היה מוכן להמשיך את המדיניות של הסכמי אוסלו.

	בחודש ספטמבר, נתניהו הסכים לפתיחת מנהרת חשמונאים ,מתחת לעיר העתיקה. הדבר הביא להתנגשות בין היהודים לערבים, ו מספר גדול של הרוגים בהתנגשויות. נהרגו 64 ערבים ו 15 ישראלים, ואומות העולם קיבלו אזהרה שיש לחזור בכל ההקדם לביצוע הסכמי אוסלו.

	העניין שהיה בוער היה זה של העיר חברון. עיר זאת שהייתה עיר האבות של היהודים, הייתה מיושבת על ידי רוב ערבי עצום. הערבים שחטו את היהודים במאורעות 1929, והיהודים חזרו אליה לאחר מלחמת ששת הימים. צריך היה למצוא הסדר בקשר למסירת החלק הגדול של עיר זו לידי הפלשטינאים.

	על מנת להשקיט את הרוחות, נתניהו הודיע שהוא לא יעסוק בהתנחלויות חדשות. מצרים הייתה מאכזבת אותו בשלבי ניהול המשא ומתן, והמלך חוסיין ביקש לשמור מרחק ממנו, ולא להראות כידידו. 

	התברר לנתניהו שהוא צריך ללכת בדרך שבה הלך רבין לפניו, ולהסכים להמשך ביצוע הסכם אוסלו. בסופו דבר הוא ישב עם ערפאת והגיע להסכם. ערפאת יכול היה להופיע בטלוויזיה ולהגיד שהפעם, הוא עשה הסכם עם הליכוד ולא עם העבודה. התחיל להתברר שהסכם אמיתי יכול להיעשות רק עם הליכוד. השמאל מדבר על וויתורים, והערבים יבקשו תמיד בצורה הגיונית, שיעשו וויתורים נוספים. הימין היהודי יצביע על ויתורי השמאל. רק הוא יכול לקבוע את מידת הויתורים המוסכמת.

הנושא העיקרי אשר העסיק את נתניהו כל חייו היה זה של הלחימה בטרוריזם. הדבר ניכר בספריו, במעשיו ובאידיאולוגיה שלו. שם אשתו שרה, והיא התפרסמה בשנות כהונתו. יש לו שלושה ילדים. הילדים חשובים מאחר והם ליוו אותו בנסיעותיו לחו"ל.

כתב מספר ספרים שעסקו בעיקר בטרור.

ההסכם הראשון אשר עשה במסגרת הסכם אוסלו היה למסירת חלק גדול של העיר חברון. כזכור רוב התושבים של העיר היה ערבי, אך התגוררו בה גם יהודים. אלה ראו במתיישבים היהודים מתנחלים ואויבים. היה קושי למסור את העיר חברון ברובה לרשות הפלשטינאית, אך נתניהו מצא את הדרך לעשות זאת. ברור שצעד זה לא הבטיח לו אהדת המתיישבים.

	ההסכם של נתניהו מ 28 בספטמבר 1995 לא היה היחיד שנערך עם הפלשטינאים. הליכוד לא מסר רק את חברון. הנשיא של ארה"ב הזמין את הצדדים לארה"ב ונוהל משא ומתן במטעי הנהר Wye. הוויכוחים בקרב הנציגים הישראלים היו רבים. הלחץ האמריקני היה שישראל תוותרו על 13% משטח הגדה. בסופו של דבר חתמו על הסכם אשר כלל חלוקה בשלבים. בשלב הראשון ישראל ויתרה על 13 אחוז מהשטח, אבל רק אחוז אחד הפך להיות שטחי A ו 12 אחוז הנותרים הפכו לשטח B שבו יש אחריות ביטחונית של ישראל.

	בשלב מאוחר יותר ישראל התחייבה להפוך 14.2 אחוזי שטח B לשטח A. לנתניהו הייתה שפה ברורה : 'יתנו יקבלו, לא יתנו לא יקבלו'. היה זה ביטוי ההדדיות אשר דרשו אותה. בזמן קודמיו רק נתנו, ולא עמדו על קבלת תמורה. אפילו הסעיפים באמנה הפלשטינאית אשר דיברו על הפסקת קיום ישראל לא נמחקו. "קשה היה לצבור את הרוב של שני שלישים הנדרש לשינוי בסעיפי האמנה". 

לא לחינם נקבע שהשטחים יהיו עבור שלום. מומחה המלחמה בטרור ביקש את קיום השלום. אולי מתוך הדרישה הזאת, אולי מסיבה אחרת, תקופת שלטון נתניהו הייתה תקופת שלום יחסית עם הערבים. לא היו כמעט פיגועים, כפי שישראל הורגלה להם בתקופת רבין ופרס.

	ב 14 בדצמבר 1998 נתניהו הביע ברעיון לעיתונאים שהוא מצפה שהפלשטינאים ימלאו את כל התחייבויותיהם אשר נטלו על עצמן ב וי.  הוא ציין שהישגי הוועדה היו שלראשונה הפלשטינאים התחייבו לבטל לגמרי את הסעיפים האנטי ישראלים אשר באמנתם.  לראשונה הכירו בישראל לאחר 50 שנות קיומה, 35 שנים לאחר כתיבת האמנה ו 5 שנים לאחר אוסלו. 450 חברי הוועד הלאומי הפלשטינאי הכירו בכך. לאחר שלב הדבורים בא זה של המעשים, והמעשים של הפלשטינאים יוכיחו דבריהם.

	נתניהו הביע את התנגדותו לדברים של הנשיא קלינטון, אשר ראה ילדים ישראלים של הורים שנטבחו על ידי הפלשטינאים, וילדים ערבים של הורים שנאסרו על ידי ישראל עבור מעשי טרור והתייחס לשתי הקבוצות באופן שווה. נתניהו חזר על כך שאי אפשר להתייחס בצורה שווה לאיש הנפגע עקב טרור, עם חייל המגן על עצמו מפניו. נתניהו שחרר אסירים פלשטינאים אבל הבהיר שלא עשה זאת לגבי אסירים עם דם על הידיים.

	נתניהו לא היה מקובל. לא האמינו לו בחו"ל ולא האמינו לו חבריו. נדמה להם שהקלפים שלו קרובים יותר מידי לחזה, ואינם ברורים לצבור. לא נתנו לנתניהו לשלוט בשקט. הוא הלך בדרכי שמעון פרס והסכים לבחירות חדשות, תוך ציפייה שאחרי הבחירות המצב יהיה קל יותר. בבחירות צריך היה להחליט בינו לבין מנהיג מפלגת הפועלים אהוד ברק. המועמדים האחרים הסירו מועמדותם.

בנימין נתניה נכשל בגדול. ברק השיג בערך 60 אחוז מהקולות, שעה שנתניהו השיג 40 אחוס בלבד.  זמן קצר לאחר שהבחירות הסתיימו הודה על כישלון למנהיג מפלגת העבודה אהוד ברק. נתניהו הודיע מיד שהוא מתכוון להפסיק להיות המנהיג של מפלגת הליכוד. התחזית הייתה לתקופת שלטון ממושך של מפלגת העבודה. אהוד ברק לסיים את הסכסוך אחת לתמיד, על ידי עריכת וויתורים. התברר בהמשך שהערבים אינם מוכנים לקבל ויתורים, אלא מבקשים את הויתור המכסימאלי של בטול קיום ישראל.





4.6	המערך נוכח לדעת שאין פרטנר שאתו ניתן להגיע לשלום.



התברר יותר ויותר ששיטת הבחירה הישירה של ראש הממשלה איננה טובה. יש ריבוי מפלגות קטנות ואין כל יכולת לראש הממשלה לשלוט. הממשלה חייבת לכלול גם את המפלגות הדתיות וגם את מרץ. אך מרץ לעולם לא תוותר למפלגות הדתיות, אפילו כאשר מדובר בניהול מדיניות השלום שלה.

ראש הממשלה החדש של המערך הלך בדרכי קודמיו . הוא הרגיש שישראל נסוגה כל העת מהשטחים, אך הפתרון הסופי של הבעיה הערבית - ישראלית איננו מתקרב. הוא הציע לנשיא ערפאת לערוך הסכם סופי. הוא היה משוכנע שהסדר כזה אפשרי תמורת ויתורים כואבים.

הנשיא קלינטון זימן פגישה בינו לבין ערפאת בקמף דיויד. הפגישה החלה בגילויי ידידות רבה אשר הופיעו על מסכי הטלוויזיה בכל העולם. בפגישה זאת ברק הביא לערפאת הצעות ויתורים גדולות אשר ישימו קץ פעם לתמיד לסכסוך בין שני העמים. התברר שערפאת איננו מוכן להסכם על אף כל הויתורים. אהוד ברק הציע שחלק משטחי ההתנחלויות יחזרו לפלשטינאים. כרבע מהם בערך. הוא הציע את חלוקתה מחדש של ירושלים, כאשר אשף שולט על מרבית העיר העתיקה. הסכים אפילו לשיבה מצומצמת  בשם 'איחוד משפחות'.

הדברים אשר הוא הסכים אליהם לא הועלו מעולם על הכתב. כולם היו בטוחים שההסכם קרוב לבוא. לפתע התברר שהויתורים לא הובילו לשלום. ערפאת נזכר לפתע בדרישות הפלשטינאיות היסודיות, כגון וויתור על כל שטח ההתנחלויות וחזרה לגבולות 4 ביוני 1967. לגבי ישראל הוא מכיר בקיומה לפי החלטת האו"ם 242 אבל הוא מבקש את זכות השיבה עבור כל הפלשטינים, במילים אחרות הוא מבקש רוב ערבי בישראל. הוא גם ציפה לשליטה מלאה בעיר העתיקה. הוא ביטא את הדברים בשידורי הטלוויזיה.

יתר על כן, הוא שכח מהתחייבות אוסלו שלו שהעניינים יגיעו לידי פתרון במשא ומתן. הוא הגיע למסקנה שצריך לנצל הזדמנות להתחלת הטרור מחדש. למה שלא ימכור מחדש את הסחורה אשר מכר כבק פעם אחת, ולהציע מחדש תום קרבות? 

ההזדמנות לחידוש הקרבות נמצאה כאשר אריאל שרון ביקר בשטח מסגד הר הבית. גם הערבים מודים על כך שהייתה זאת רק טוענה לחידוש האינטיפדה. היא נקראה: 'אינטיפדת אל אקסה' על שמו של בית המקדש בירושלים.

 לפתע העם היהודי התעורר. התברר שלפניו נמצא אויב. ברק הבין שאין לו שוטף אתו יוכל לערוך משא ומתן, ומשך את כל ההצעות לוויתורים שעשה. יש בקרב העם היהודי שוחרי שלום מרובים, אשר מוכנים לוויתורים משמעותיים לשם השגת השלום. ערפאת מצדו דיבר על שלום אשר תנאיו בפועל הם הפסקת קיומה של מדינת ישראל כמדינת היהודים. 

 בימינו אנחנו מרותקים לטלוויזיה, רואים ושומעים את הדברים מפי מנהיגי הצד השני. שמעתי את דברי ערפאת הנאמרים ברורות והפניתי שאלה לאחת מחסידיו אצלנו, גברת זהבה גלאון, הפועלת מטעם מפלגת מרץ בכנסת. חברת הכנסת הזאת ביקרה אצל ערפאת ודברה אתו. שלחתי אליה מכתב לכנסת ושאלתי אותה אם היא מאמינה לדברים עצמם אשר ערפאת אומר אותם.

 לא קבלתי כל תשובה. ברור לי שקשה לקבל תשובה שאדם מסכים לחיסול ארצו. במקום זה אפשר להמשיך להזכיר ברבים שהאיש רוצה בשלום, אך מבלי לציין שתנאי השלום דורשים את היעלמותנו מהמפה. הייתי מצפה שגם פוליטיקאים יעדיפו את מדינתם על הקרירה של עצמם, אך מסתבר שלעתים לא כך הדבר.

בבחירות החדשות לראשות הממשלה ,היו 62.5 אחוזים שהצביעו עבור שרון לעומת 37.5 אחוז שהצביעו עבור ברק. התושבים הערבים לא הצביעו בחלקם הגדול. הם רצו להעניש את ברק על 13 הקורבנות הערביים שהמשטרה גרמה להם ברגע הערבים השביתו את התנועה בודי ערה, והפגינו בנצרת.  היו ערבים כגון ראש עירית שפרעם, שאמרו שחובתו של אזרח היא להצביע, והערבים הם אזרחי ישראל. 

 מעניין גם להסתכל על הצורה ראשר בה האנשים הצביעו. ברור שברצועת עזה ובגדה שרון יקבל 90 אחוז. אך גם במקומות הקרובים ביותר למפלגת העבודה הצביעו למענו. התוצאות במושבים לימדו על 57.7 אחוז למען שרון ו 42.3 אחוז למען ברק. במגזר הדרוזי 41.5 אחוז הצביעו עבור שרון ו 58.5 אחוז למען ברק. אפילו במגזר הערבי ניתנו לו כ20 אחוז מהקולות. 

אני מביא את המספרים כדי להבליט את היתרון של שרון. בזמן הבחירות הייתה הרגשה ששרון מוביל אולי למלחמה, אך ברק מוביל לבבי יאר. היהודים הרגישו שהם לא מוכנים להיות מובלים כמו צאן לטבח, בדומה למה שקרה לששת המיליונים הקורבנות בשואה.

אהוד ברק הבין שלמעשה הוא נכשל. הוא לא היה מוכן לקבל את דברי הכניעה של אנשי שמאל, אלא האמין לדברי ערפאת. בהתאם לאלה הוא הבין שאין לו פרטנר לשלום. הוא הודיע על פרישתו מהתפקיד וביצוע בחירות חדשות לראשות הממשלה. העומד מולו הפעם היה הגיבור הלאומי אריאל שרון. הבעיה שהוא גם היה שר ביטחון בזמן מלחמת לבנון, ורבים ייחסו לו את מספר הקורבנות הרב ואי מניעת מעשי הרצח של הנוצרים במחנות סברה ושתילה.

כאמור בבחירות רוב גדול של הישראלים החליטו שמאמינים לדבריו המלאים של ערפאת ובחרו באריאל שרון בתור ראש ממשלה. בניגוד למצופה על ידי אחדים, אחרי הבחירות לא בא מרחץ דמים. אריאל שרון הרכיב ממשלת אחדות אשר בה מיוצגים כמעט כל בני העם. שרי החוץ והביטחון הם אנשי מפלגת העבודה ונמצא ביניהם שמעון פרס, האדריכל של הסכמי אוסלו. המגמה של שרון היא להמשיך את המשא ומתן, אך ברור לכולם שזה לא יכול לבוא אלא לאחר סיום התקפות הטרור. אין לאפשר לערפאת לא לקיים את אשר התחייב לו, ואין להרשות לו למכור מחדש את אותה הסחורה. ברור הדבר לישראלים, אבל ברור כנראה גם לאמריקנים ולאומות העולם.

אנשים מרובים כגון נשיא ארצות הברית, מנהיגי מדינות ערב מצרים וירדן, המנהיגים האירופאים , מנסים ליצור תנאים אשר יאפשר המשך המשא ומתן. ערפאת כדרכו מדבר בשתי שפות. באנגלית הוא אומר שהוא רוצה שלום, מבלי לפרט אך בערבית הוא מעודד את שנאת היהודים וממליץ על המשך האינטיפדה. 

ההיסטוריה דנה בעבר, ואני נמנע מלביא את הנבואות שלי. מאז בית המקדש נחרב, הנבואה ניתנה לטיפשים, ואני אינני רוצה להיות אחד מהם. נשאר רק לקוות, וכמובן התקווה היא תמיד לעתיד טוב יותר. 
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פברואר 1960		מהפכה בסוריה. עולה לשלטון הגנרל Salah Jadid.

1961			קוביית המונה חצי מיליון תושב, חדלה להיות פרוטקטורט בריתי.

ספטמבר 1961		פירוק הרפובליקה הערבית המאוחדת של מצרים וסוריה.

1962			קסם בעיראק איים על כיבוש קוביית

יולי 1962		הסכם אוויאן. אלג'יריה מקבלת עצמאות מצרפת.

פברואר 1963		מהפכה בעיראק. אל קאסם נהרג.  השלטון עובר ל Col. Abdel Salem Aref

1963			הפסקת האימון של אנשי פתח בעיראק עקב הניגוד לאינדוקטרינציה.

15 בספטמבר 1963	הודעה של הליגה הערבית ששוקיירי עומד לייצג את העם הפלשטיני.

1 בינואר 1964		ועידה ערבית בקהיר עקב תכנית הטיית המים. הוצע להקים את אשף

אפריל 1964		וועידת פיסקה בקאהיר מחליטה על הטיית יובלי הירדן.

28 במאי 1964		המלך חוסיין פותח בירושלים את וועידת אשף הראשונה. 350 נציגים.

28 במאי 1964		אחמד שוקירי נבחר להיות מזכיר אשף.

יולי 1964		ישראל מתחילה העבודה על המוביל הארצי.

ספטמבר 1964		ועידה ערבית חדשה אשר העמידה פעולת אשף תחת ביקורת כלל ערבית.

1965			המלך חוסיין מפרק את המשמר הלאומי בגדה של 30,000 איש.

ינואר 1965		ייסוד רשמי של הפתח. המנהיג יאסר ערפאת

יוני 1965		הכינוס השני של אשף נערך בקאהיר

ספטמבר 1965		וועידת קזבלנקה. נאצר מבקש מאלג'יריה לצמצם פעילות הפתח.

1966			בדמשק, ערפאת מתחיל בהוצאת Saut El Assima= קול הסערה.

ינואר 1966		סווידאני מודיע לערפאת שמחבלים ראשים לחדור מרמת הגולן.

22 בפברואר 1966	מהפכה בסוריה של הגנרל סלאח ג'דיד.

מאי 1966		משבר בין סוריה לפתח.

6 במאי 1966		רדיו דמשק מפסיק את שידורי ההודעות הצבאיות של פתח.

יולי 1966		עסיפה עוברת לפיקוח סורי.

5 ביוני 1967		מתחילה מלחמת ששת הימים.

4 לנובמבר 1966		נערך הסכם הגנה בין מצרים לסוריה.

31 באוגוסט 1967	בוועדת חרטום ובה מתקבלים 3 לאווים : אין הכרה, אין שלום, אין משא ומתן

נובמבר 1967		נאצר הסכים לקבל החלטה 242 של האו"ם על 'פינוי מהשטחים'.

דצמבר 1967		ועד הפועל של אשף החליט להרחיק מהתפקיד את שוקיירי ולתת אותו ליחה חמודה

7 בדצמבר 1967		הקמת חזית לשחרור פלשטין ע"י George Habbash

1968			זמיר היה ראש המוסד עד למינויו של גנדי.

15 בפברואר 1968	ישראל מפגיזה את מחנה קרמה

21 במארס 1968		ישראל תוקפת את מחנה קרמה עם שריון ורגלים.

23 במארס 1968		התקפה ישראלית על קרמה.

אפריל 1968		הסורים מקימים את ארגון Alsaika

26 במאי 1968		התנגשות בין הפתח בירדן לצבא הירדני. 

17 ביולי 1968		יאסר ערפאת זוכה בהנהגת אשף. מוציאים האמנה הפלשטינית.

פברואר 1969		וועידת אשף. ערפאת מתמנה ליושב ראש.

2 באפריל 1969		נוצרת מפקדת המאבק המזוין.

אפריל 1996		חוותמה יסד את החזית הדמוקרטית לשחרור פלשטין FPLP

7 ביולי 1969		מודיעים בעמן על ניסיון רצח ערפאת בדבר דואר ממולכד.

1969			הסכם קהיר עם אשף הקובע את נוכחות אשף בלבנון.

19 בדצמבר 1969		וועידת פסגה בחרטום. ערפאת משתתף.

אמצע 1970		מלחמת אזרחים בלבנון.

פברואר 1970		חוסיין שם גבול על מידת ההתערבות של אשף בירדן.

נובמבר 1970		בסוריה חפז את אסד מארגן מהפכה ותופס השלטון.

מאי 1971		סאדאת חותם על הסכם ידידות עם ברית המועצות

28 נובמבר 1971		ראש ממשלת ירדן Wasfi Tel נרצח בקהיר, שם הייתה אסיפת הליגה הערבית

פברואר 1972		ארגון ספטמבר השחור מפוצץ מתקנים חשמלים בגרמניה ומפעל גז בהולנד

יולי 1972		סאדאת מגרש כעשרת אלפים יועצים סובייטים.

5 בספטמבר 1972	טבח 8 ספורטאים ישראלים באולימפידת מינכן.

מאי 1972		חטיפת מטוס סבנה שטס מוינה לתל אביב.

1973			הפסקת פעילותו של 'ה ספטמבר השחור'.

6 באוקטובר 1973	מצרים וסוריה מתקיפות את ישראל. מתחילה מלחמת יום כיפור.

30 באוקטובר 1973	תאריך מתוכנן של בחירות בישראל, שנדחה.

22 בנובמבר 1973	ערפאת מופיע באו"ם

31 בדצמבר 1973		בחירות לכנסת בישראל.

4 ביוני 1974		פרישת גולדה מאיר 

29 בספטמבר 1974	ממשלת רבין ממנה את אלוף רחב עם זאבי , מפקד חזית המרכז, להיות ראש המוסד.

26 באוקטובר 1974	וועידת רבת. מכירה באשף כנציג הבלעדי של העם הפלשטיני.			

1975-1978		ישראל מספקת נשק ב 150 מיליון דולר לכוחות המרונים.

13 באפריל 1975		הניצוץ אש הדליק את מלחמת האזרחים בלבנון.

12 במארס 1976		מפקד פלנגות, אבו חליל, נשלח לישראל.

מאי 1977		מהפך פוליטי בישראל. הליכוד עולה לשלטון.

נובמבר 1977		אנטר סאדאת מבקר בירושלים.

14 במארס 1978		כוחות ישראל בונים רצועת ביטחון של 10 ק"מ בדרום לבנון.

יולי 1978		ישראל מוסרת את רצועת הביטחון לרב סרן סעד חדד.

7 ביולי 1978		התקפה של הפלנגות על הנמרים 

13 ביוני 1978		התקפת הפלנגות על ביתו של פרנג'יה.

סתיו 1978		פסגה ערבית בבגדד המבודדת את מצרים.

התחלת 1979		בגין מודיע על מדיניות חדשה כלפי הפלשטינאים בדרום לבנון.

1980			כוחות ישראל וחדד מתקיפים בדרום לבנון במגמה להשיג גירוש פלשטינאים.

נובמבר 1980		פסגה ערבית 11 מאורגנת בירדן מוחרמת על ידי 7 מדינות.

אביב 1981		ממשלת בגין מסיעת יותר לבעלי בריתה הנוצרים.

יוני 1981		בחירות לכנסת. הממשלה הניצית ביותר של ישראל.

יולי 1981		הסכם הפסקת אש בין ישראל לאשף בלבנון.

נובמבר 1981		הפסגה הערבית ה 12 מוחרמת.

נובמבר 1981		ישראל חותמת על הסכם הבנה אסטרטגי עם ארה"ב

אביב 1982		הנשיא Mitterand של צרפת מבקר בישראל

3 ביוני 1982		ניסיון התנקשות בחיי השגריר הישראלי בלונדון, שלמה ארגוב.

6 ביוני 1982		ישראל פולשת ללבנון כתגובה על ניסיון ההתנגשות בשגריר בלונדון.			

ספטמבר 1982		רצח סברה ושתילה.

ספטמבר 1982		וועידת הפסגה הערבית ה 12 התכנסה בפז.

16-18 בספטמבר 1982	טבח מאות אזרחים במחנות הפליטים של סברה ושתילה.

אפריל 1983		מתון בקרב אנשי אשף Isaak Sartawi נרצח בפורטוגל.

אפריל 1983		משה לוי התמנה רמתכ"ל

16 במאי 1983		ישראל ולבנון חותמים על הסכם בקשר לנסיגת הכוחות הישראלים.

4 יולי 1986		ערפאת מצהיר שהוא מכיר בהחלטה 242. 

1987			הסכם בין המלך חוסיין לשמעון פרס.

9 בדצמבר 1987		ראשית האינטיפדה

נובמבר 1987		ועידת פסגה בעמן טיפלה במלחמת איראן- עיראק אך התעלמה מפלשטין.

ינואר 1988		ועידת פסגה בטוניס, אומרת שערפאת היה יוזם האינטיפדה.

אפריל 1988		מנהיגי  ארגונים אחרים כמו DFLP הסכימו שערפאת ייצג אותם.

9 באפריל 1998		ממשלת שמיר-רבין החליטה לרצוח את אבו ג'יחד.

16 באפריל 1988		אבו ג'יחד נרצח בטוניסיה .

31 ביולי 1988		המלך חוסיין הודיע שאיננו מיצג יותר את פלשטין, וויתר עליה.

אוגוסט 1988		סיום מלחמת עיראק- איראן.

13בספטמבר 1988	ערפאת מבקר בפרלמנט האירופי בשטרסבורג.

15 בנובמבר 1988	ערפאת מופיע באסיפה לאומית פלשטינית באלג'יריה ומדבר על 'שלום אמיצים'.

4 בדצמבר 1988		האו"ם מקבל החלטה לשמוע את ערפאת ע"י 154 אומות והתנגדות ישראל וארה"ב

12 בדצמבר 1988		ערפאת נואם באו"ם

אפריל-מאי 1989		בית צהור הנוצרית מארגנת חוסר משמעת אזרחית

מאי 1990		ועידת פסגה ערבית בבגדד. קוביית מבקשת החזר 8 מיליארד דולר מעיראק.

20 ביוני 1990		מזכיר המדינה Baker, הודיע שהוא מפסיק את השיחות עם אשף שנמשכו 18 חודש

28 באוגוסט 1990	חוסיין מביא תוכנית שלו.

8 לאוקטובר 1990	התנקשות בין צעירים ישראלים ומוסלמים בכותל. נהרגים 20 פלשטינים.

30 באוקטובר 1990	מתחילה פגישה בין הצדדים במדריד.

16 בינואר 1991		מתחילה המלחמה של האו"ם נגד עיראק, שהיא תוצאה של פלישת ארץ זו לקוביית.

17 בינואר 1991		רצח אבו איאד ע"י אנשי אבו נידאל, בצפון אפריקה

28 בפברואר 1991	הפסקת אש במלחמת האו"ם נגד עיראק.

ספטמבר 1991		בוש טוען שלא יינתנו ערבויות אמריקניות בקשר לבניה בשטחים.

27 בספטמבר 1991	פגישה של המועצה הלאומית הפלשטינית באלג'יר.

1992			הבעיות הכלכליות של אשף הפכו להיות רציניות ביותר.

מארס 1992		יש עלייה באלימות האינטיפדה.

29 באפריל 1992		מטוסו של ערפאת מתרסק במדבר בדרך ל לטוניס.

מאי 1992		פגישה בין Terje Rod Larsen  ל יוסי בילין בה נידונה אפשרות שיחות בנורבגיה

19 באוגוסט 1993	הסכם אוסלו בראשיתו נחתם בראשי תיבות.

13 בספטמבר 1993	חתימה על הסכם אוסלו בחצר הבית הבלן.

26 בספטמבר 1993	ישראל מגיבה על ידי הרס 17 בתים פלשטינים.

אוקטובר 1993		רבין וערפאת נפגשים בקהיר.

1 אוקטובר 1993		אספה כלכלית לקבוע צרכי השטחים. מובטחים 2 מיליאר דולר.

17 בנובמבר 1993	אבו עלה אומר שאשף פשט את הרגל.

28 לנובמבר 1993		הישראלים הורגים את הטרוריסט Ahmad Abu Rish

נובמבר 1993		ישראל עומדת על בדיקת נקודות הכניסה לעזה ויריחו.

דצמבר 1993		חמס והג'יחד האיסלאמי זוכים בבחירות באוניברסיטת ביר זית

13 בדצמבר 1993		תאריך מתוכנן למסירת עזה ויריחו  לפחשטין.

ינואר 1994		פגישה בין ערפאת למלך פחד שבו הוא מבטיח 30 מיליון דולר

פברואר 1994		פרס וערפאת חותמים על הסכם קהיר הכולל את דרישות הביטחון של ישראל.

25 בפברואר 1994	הטבח שבוצע על ידי ברוך גולדשטיין.

1 במארס 1994		ועד הפועל של אשף מצביע להפסיק את המשא ומתן

6 באפריל 1994		מתפוצץ ערבי  תקף אוטובוס ליד עפולה. 8 הרוגים.2 פצועים.

13 באפריל 1994		מתפוצץ בתל אביב. 6 הרוגים ו 30 פצועים.

29 באפריל 1994		בפריז ישראלים ופלשטינים חותמים על הסכם שתוף פעולה כלכלי.

4 במאי 1994		הסכם קהיר של ישראל והפלשטינים.

13 במאי 1994		מתחילה מסירה הדרגתית של עזה ויריחו.

13 במאי 1994		9,000 חיילי פלשטין חוזרים מטוניסיה.

יוני 1994		הסכם בין ישראל לירדן השם קץ למצב הלוחמה בין השתיים.

1 ביולי 1994		ערפאת חזר לארץ לאחר 27 שנים.

1 ביולי 1994		הרדיו פלשטין מתחיל לפעול.

9 באוקטובר 1994	פלשטינים בלתי מזוהים חטפו את נחשון וכסמן.

אוקטובר 1994		ערפאת מקבל את פרס נובל לשלום יחד עם רבין ופרס.

19 באוקטובר 1994	מפוצץ של חמש מתפוצץ באוטובוס בתל אביב. 22 הרוגים. 50 פצועים.

25 בנובמבר 1994	פיצוץ של אוטובוס בירושלים.

נובמבר 1994		הרשות בפשיטת רגל. איננה יכולה לשלם משכורות. ורג'ה לרסן מתערב .

24 בספטמבר 1995	ערפאת ופרס חותמים בטאבה על הסכם אוסלו II

4 בנובמבר 1994		רצח רבין על ידי יגאל עמיר.

ראשית 1996		בסקרים  שמעון פרס זוכה ביתרון 36 אחוז על נתניהו.

29 במאי 1997		בחירות לכנסת לפי כרטיס כפול. נתניהו זוכה ברוב של 30,000 קולות.



	רשימת התאריכים דורשת השלמה. התאריכים של חמשת השנה האחרונים לא הובאו.

�



�



�PAGE  �58�





תנועת ההתנגדות הפלשטינאית  מאת  יוסף שי-אל		� PAGE �58�





יוסף שי-אל		� PAGE �1�










